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Ғимараттың жалпы ауданы 58 мың шаршы 
метрден асады. Мұндағы стационар 210 т�сек-
орынға есептелген. Оның ішінде 24 орын анес-
те зиология, реанимация және интенсивті те-
ра пия б�лімдеріне, 150 орын күндізгі стац ио-
нар ға арналған. Жоспарға сәйкес бұл ауру ха-
на да жыл сайын 6 мың науқас емделе алады.

Мемлекет басшысына жаңа корпуста қа-
тер лі ісіктерді диагностика жасауға және ем-
деу ге қатысты әлемдік бірегей технологиялар 
шо ғырланатыны ж�нінде мәлімет берілді. 
Мұн да ғылыми зерттеулер жүргізіп, ғылыми-
тех никалық бағдарламалар мен білім беру тә-
жірибелерін жүзеге асыруға жағдай жасалады.

Жаңа корпус ашылғаннан кейін бұл орта-
лық онкологиялық к�мек к�рсету бойынша 
ин теграцияланған модель құру ісінде ұлттық 
үй лестірушіге айналады. Аталған бастамада 
ден саулық сақтау жүйесіндегі алғашқы буын-
нан бастап, онкологиялық ауруларды емдеуге 
ма манданған барлық медициналық мекеме 
қам тылады.

Сонымен қатар стационарда бас және 
мойын онкологиясы, торакальды және аб до-
ми нальды онкология, онкоурология, мам мо-
ло гия, онкогинекология, остеоонкология және 
он  когематология орталықтарын ашу қара с ты-
рыл ған.

Мемлекет басшысы медициналы� 
авиа ция жә  не жедел жәрдем �ызметтері-
ні�, нау �астарды �а   былдау б�лмелеріні� 
ж�мысын �й лестіретін ор та лы�ты� �ыз-
метімен та ныс ты. Кешенде 250 орын-
ды� стационар бар.

Ұлттық шұғыл медицинаны үйлестіру ор-
та   лы ғының басқарма т�рағасы Тимур Мұра-
тов тың ай туын   ша, мекемеде 29 бағыт бойынша 
ем деу ісін жүр       гізетін 9 клиникалық департамент 
құры лады. Мұн  да жылына 18 мыңнан астам 
нау қас емделе ала ды.

Президент заманауи құралдармен, соның 
ішін  де мобильді компьютерлік томограф және 
OR-1 жүйесімен жабдықталған операция зал-
да рын ара лап к�рді.

Мемлекет басшысы орталықтың қызмет-
кер  ле рімен әңгімелесу барысында мұндай бі-
ре  гей ны санның іске қосылуын отандық ме-
ди цинаның зор жетістігі деп бағалады. Соны-
мен қатар мекеме ге білікті мамандарды к�птеп 
тар ту қажет екеніне на зар аударды.

Қасым-Жомарт Тоқаев ұжымның жұмы сы-
на табыс тілеп, орталыққа реанимобиль сый-
ла ды.

Мұнда спорт, шығармашылық, білім ба-
ғыт тары бойынша 29 үйірме жұмыс істейді. 
Сон дай-ақ 29 жаттықтырушы және 25 жоғары 
бі лік ті педагог еңбек етеді.

Мемлекет басшысына Damu Development 
Group консорциумы жүзеге асырып жатқан 
әлеу   меттік жобалар ж�нінде мәлімет беріліп, 
SANA Sport кешені аумағындағы саябақты 
қай та жаңғырту жоспары таныстырылды.

Қасым-Жомарт Тоқаев орталықтағы спорт 
зал дарын, шығармашылық үйірме б�лмелері 
мен оқу кабинеттерін аралап к�рді. Сонымен 
қа тар үйірмеге шеберлік дәрісін �ткізуге келген 
шах маттан екі дүркін әлем чемпионы Айару 
Ал тынбекке сыйлық табыстап, сәттілік тіледі. 
Жас шахматшы бұған дейін Президентке хат 
жа зып, кездесу жайында �тінішін жеткізген 
еді. Бүгін жүздесудің сәті түсті.

Кешенде 4 мыңнан астам баланың қо сым-
ша білім алуына жағдай жасалған. ?леуметтік 
жағ дайы т�мен отбасынан шыққан жеткін шек-
тер дің үйірмелерге қатысуына «Мереке» қайы-
рым дылық қоры қолдау к�рсетеді.

Мемлекет басшысы ұжым қызметкер лері-
мен кездесу барысында бұл корпусты салу ден-
    сау лық сақтау саласындағы басым міндет тер ді 
са палы орындауға мүмкіндік беретінін атап 
�тті.

– Жаңа медициналық мекеме құтты бол сын! 
?лемде мұндай орталықтар �те аз. Бұл біз дің 
аймақтағы медициналық тәжірибе мен ғы лым-
ды ұштастыратын озық мекеме болмақ, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сондай-ақ Президент нысан құрылысының 
мер зімі мен жоғары сапа стандарттарын қатаң 
сақ тау қажет екеніне назар аударды.

ЖАҢА КОРПУС 
ІСКЕ ҚОСЫЛАДЫ

ОТАНДЫҚ МЕДИЦИНАДАҒЫ 
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SANA SPORT 
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Президент #асым-Жомарт То�аев &лтты� 'ылыми онкология орталы'ында'ы 
жа�а корпусты� ��рылыс барысымен танысты. Нысан биыл тамыз айында пай д а-
ла ну 'а беріледі.

Президент елордада'ы әлеуметтік нысандарды аралап к�ру барысында отба-
сы лы� SANA Sport орталы'ында болды.

АСПАНҒА ӘРКІМНІҢ ДЕ 
БАР ТАЛАСЫ

Президент «Экономиканы ыры�тандыру шаралары ж�ніндегі» Жарлы��а �ол 
�ою ар�ылы мемлекетті� нары�та'ы �лесін азайту'а ны� �адам жаса'анын к�рсетті. 
М�ны� жар�ын к�рінісі Qazaq Air әуе компаниясыны� жекешелендірілуі болды. 
Жа�ында #.То�аев #аза�–Сингапур бизнес-форумыны� жабылу салтанатында 
вьет намды� SOVICO Group компаниясы Qazaq Air авиакомпаниясын сатып алатынын 
мәлімдеген еді. «Вьетнамды� SOVICO Group компаниясыны� Qazaq Air авиаком-
па ниясын жекешелендіруін ��птаймын. Б�л #аза�стан мен АСЕАН елдері арасын-
да 'ы әуе �атынастарын жандандыру'а м�мкіндік береді», – деді #аза�стан Пре зи-
 денті.

«БОЛАШАҚТЫҢ» 
БОЛАШАҒЫ БАР МА?

Астананы� �алалы� сотында 4 маусым к�ні «Болаша�» Халы�аралы� ба'дар ла-
малар орталы'ында шы��ан дау'а �атысты іс апелляциялы� сатыда �аралды.

Азаматтық істің қозғалуына 
«Бо лашақ» стипендиясының 
грант иегері Валерия Гаври лен-
ко  ның �з міндетін орындамай, 
�зі не кепіл (гарант) болған әріп-
тес тері Мақпал Дәрібаева мен 
На талья Воробьеваның басын 
дау ға қалдырғаны себеп болған. 
Ай та кетсек, 2019 жылы В.Гав-
ри   ленко «Болашақпен» оқыған 
оқуы ның шығынын �темеген. 
Сон дай-ақ екі пәтерін кепілден 
шы ғарып, �зі Ұлыбританияда 
қа лып қойған. С�йтіп, «Бола-
шақ» Халықаралық бағдарла ма-
лар орталығымен түзілген ке лі-
сім шартты орындамаған. Енді 
оқу ға кеткен шығынды «Халықаралық бағдарламалар орталығы» Валерия Гавриленкоға кепіл 
бол ған әріптестері Мақпал Дәрібаева мен Наталья Воробьевадан �ндіріп алмақ. Шығын сомасы 
30 млн теңгеге жуық.
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Президент «Экономиканы ыры�тандыру
�ою ар�ылы мемлекетті� нары�
М�ны� жар�ын к�рі
Жа�ын
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�з с�зінде Сенат Т�рағасы кейінгі жыл дарда 
елімізде креативті индустрия қарқынды дамып 
келе жатқанын атап �тті. Ел Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаевтың тапсырмасымен аталған 
саланы дамыту үшін институционалдық негіз 
қалыптасты. Мәдениет және ақпарат министр-
лігінде арнайы департамент құрылды.

Сондай-ақ секторды әрі қарай жетіл діруге және 
мемлекет тарапынан қолдауға арналған нақты 
шара лар қабылданып жатқаны айтылды. Атап 
айтқанда, осы бағытта еңбек етіп жүрген азаматтар 
үшін са лықтық жеңілдіктер қарастырылды. Со ның 
нәтиже сінде аз ғана уақыттың ішін де креативті 
индустрия субъектілері 8 пайызға артты.

Сонымен қатар еліміз бойынша тиісті инфра-
құрылым қалыптастыру үшін жүйелі жұмыс қолға 
алынып жатқаны белгілі. Бұл бағыт жаңа кешенді 
шешімдер қажет ететіні анық.

«Президентіміз Қасым-Жомарт Тоқаев Ұлттық 
құрылтайдың үшінші отырысында Қазақстанның 
мәдени толқыны �ңірлік және халықаралық 
деңгейде кеңінен таныла бастағанына назар 
аударды. Қазір ұлтымыздың зор жасампаздық 
әлеуеті кино, музыка, әдебиет және �нердің бас қа 
да салаларында айқын к�рініс тауып ке леді. Бұл 
бағытта елімізде талантты жастар к�п», – деген 
палата Спикері форумды ұйымдастырушыларға 
алғыс білдірді.

Іс-шара барысында қатысушылар креативті 
индустрияны тиімді дамытуға тиісті жағдай қажет 
екенін айтып, �з ұсыныстарын жеткізді. Олардың 
қата рында құқықтық база қалыптастыру, са ланы 
мемлекеттік қолдау, �німдерді ком мерциялан-

дыруға жәрдемдесу, �ңірлерде креативті жобаларды 
дамыту сияқты тың бастамалар бар.

«QazaqSham форумы – қазақ тілінде контент 
дайындау аясында мемлекеттің, бизнестің, шы-
ғармашыл тұлғалардың және білім беру мекемелері-
нің күш-жігерін біріктіре отырып, креативті индус-
трияның �зекті мәселелерін талқылайтын, сондай-
ақ оны сапалы жаңа деңгейге шығаруға мүмкіндік 
беретін алаң. Бұл бастама жаңа үздік жобалармен 
танысуға, кон тент мейкерлердің �зара тәжірибе 
алма суына, мемлекеттік тілдегі мазмұнды арттыру 
тәсіл дерін саралауға жол ашады. �здеріңіз 
байқағандай, атқаратын жұ мыс аз емес. Осы ретте 
сіздердің әр бас тама ларыңызбен ұсыныстарыңыз 
маңызды. Алдағы уақытта креативті индустрияға 
қызығушылар к�бейіп, форумға қатысу шылар 
қатары арта түседі деп сенемін», – деп Мәулен 
6шімбаев креативті индустрия саласында еңбек етіп 
жүрген тараптарды секторды әрі қарай дамыту 
жолында бірлесіп жұмыс істеуге шақырды.

Форумда кәсіпкер, Phenomenal Kids жобасының 
негізін қалаушы Азат 6бікен, тарихшы, археолог-
экспериментатор Нұрқожа Ерсайын, продюсер 
Азамат Деме ген, Balafunny YouTube арнасының 
негізін қалаушы Алтынай Есенжанова, Маңғыстау 
облысындағы Aktown жобасының негізін қалаушы 
Нұрсұлтан Мырзабек, Qonzhyq App жобасының 
�кілі Айнұр Мәлібекова және басқа қатысушылар 
с�з с�йледі.

Іс-шараның соңында қатысушы ком па ниялар 
балаларға арналған �зекті тақы рыптар ж�нінде 
қазақ тілінде контент әзір леу және бірлесіп �ндіру 
туралы ме морандумға қол қойды.

ӘШІМБАЕВ ҚАЗАҚША 
КОНТЕНТ ЖАСАУШЫЛАР 
ФОРУМЫНА ҚАТЫСТЫ

Сенат Т�ра�асы Мәулен �шімбаев палатаны" бір топ депутатымен бірге QazaqSh-
am форумына 'атысты. Онда палата Спикері креативті индустрия саласында�ы жа"а 
жобалармен танысты. Сондай-а' 'атысушылармен Мемлекет басшысы бастамашы 
бол�ан 'аза' тілінде контенттер дайындау барысын және осы ба�ытта�ы бас'а да 
�зекті мәселелерді тал'ылады. Іс-шара�а креативті индустрия және отанды' медиа 
�кілдері 'атысты.

Тараптар екіжақты ынтымақтастықты арттыру, 
соның ішінде парламентаралық байланысты терең-
дету  мәселесін талқы лады. 

Е рлан Қошанов Қазақстан мен Мысыр ара-
сындағы дипломатиялық қарым-қаты настың орна-
ғанына 30 жыл толғанын атап �тті. 

– Осы уақыт ішінде екі ел арасында ты ғыз ын-
тымақтастық орнады. Бұл ең әуелі біздің к�шбасшы-
ларымыз – Қасым-Жомарт Тоқаев пен 6бдел 
Фаттах Ас-Сисидің ерен еңбегінің арқасында деп 
білемін. Алдағы уақытта да екі ел басшыларының 
әріптестікті күшейтуге бағытталған жұмысын біз 
Парламент деңгейінде жалғастыратын бола-
мыз, – деді Мәжіліс т�рағасы.

Палата Спикері Қасым-Жомарт Тоқаев тың бас-
тама сымен елімізде жүргізіліп жатқан ауқымды 
сая си, экономикалық реформалар туралы айтып, 
Мәжілістің заң шығару қызметіне тоқталды. 

Тараптар екі ел депутаттары достық топтарының 
жұмысын жандандыруға келісті. 

Осы орайда Ерлан Қошанов заңнама са ласында 
тәжірибе алмасып, екі елдің шарт тық-құқықтық 
базасын кеңейтуге, атап айтқанда, Қазақстан мен 
Мысыр арасындағы ұстап беру, қылмыстық іс тер 

бойынша �зара құқықтық к�мек және сотталған 
адам дарды беру туралы шарттарға қол қоюдың 
маңыз дылығына назар аударды.

�з кезегінде 6бделуахаб 6бделразеқ Қазақстан-
да жүргізіліп жатқан саяси және экономикалық 
рефор маларды толық қолдайтынын айтты. 

– Біздің мақсатымыз – екі ел Пар ламенттері 
арасындағы ынтымақтастықты нығайту. Сонымен 
қатар әлеуметтік, экономикалық және саяси байла-
ныстарды арттыруды к�здейміз. Екі ел к�шбасшы-
лары да ықпалдастықты одан әрі күшейтуге ниетті. 
Бүгін Қазақстан Президентімен кездесу біз үшін 
зор мәртебе болды, – деді Мысыр Сенатының 
т�рағасы 6бделуахаб 6бделразеқ. 

Отырыс барысында тараптар сауда-экономика-
лық, к�лік-транзит, туризм саласы мен мәдени-
гуманитарлық сала дағы ынтымақтастық мәселе-
лерін де тал қылады. 

Жиын соңында Ерлан Қошанов Мысыр Сенаты 
т�рағасының ресми сапары елдер арасындағы саяси 
диалогті нығайтып, пар ламентаралық ынтымақтас-
тықты одан әрі дамытуға тың серпін беретініне 
сенім білдірді.

МӘЖІЛІСКЕ 
МЫСЫР СЕНАТЫНЫҢ 
ТӨРАҒАСЫ КЕЛДІ

Мәжіліс Спикері Ерлан 8ошанов 8аза'стан�а ресми сапармен келген Мысыр 
Араб Республикасы Парламенті Сенатыны" т�ра�асы �бделуахаб �бделразе'пен 
кездесті.

Биыл жаз�ы демалыспен 2 939 028 
бала 'амтылады.

Елімізде 10 743 демалыс орнында 2,9 млн бала 
жазғы демалысын �ткізеді. Оның ішінде 10 мың бала 
– жыл бойғы сауықтыру орталықтарында, 240 мың 
бала – маусымдық, 2,6 млн бала – мектеп жанын дағы, 
75 мың бала – шатырлы және киіз үйлі дема лыс 
орындарында демалады. 

«Жазғы демалыспен, сауықтырумен және еңбек-
пен 1-10-сынып оқушыларының 92%-ы, яғни әлеу-
меттік осал санаттағы 600 мыңға жуық баланы қоса 
алғанда, барлығы шамамен 2,9 млн бала қамтылады 
деп жоспарланып отыр. Демалыс орындарында 
балалардың қауіпсіздігі ерекше бақылауда. 187 
демалыс орталығының 150-і 1-10 маусым аралығын-
да іске қосылуда. Ал қалған 37 демалыс нысаны �з 
жұ мысын 15 маусымнан бастайды», – делінген ми-
нистрліктің хабарла масында.

3 МЛН-ға ЖУЫҚ ОҚУШЫ 
ЛАГЕРЬГЕ БАРАДЫ 

Алматыда жекені" 'олына �тіп кеткен же-
дел жәрдем кешені мемлекетке 'ай тарылды.

Қалалық прокуратураның мәліметінше, аталған 
нысанның жалпы құны – 3 млрд теңге.

«Алматы қаласы мамандандырылған ауданара-
лық экономикалық сотының былтыр қараша айын-
дағы шешімімен, қала прокурорының мемлекеттік 
мүлікті жекеменшікке беру ж�ніндегі әрекеттерді 
заңсыз деп тану туралы талап-арызы қанағаттан-

дырылып, сот шешімі заңды күшіне енді», – деп 
атап �тті прокуратурадан.

Ауданы 3 974 шаршы метр және 50 сотық жері 
бар бұл кешенді Алматы қаласының бұрынғы әкімі 
В.Храпунов жеке құрылымдарға заңсыз берген.

Қазір жылжымайтын мүлік, қала әкімінің қау-
лы сымен жедел медициналық жәрдем қызметі нің 
баланысына берілді, қосымша қосалқы станса ашу 
жоспарда бар.

ЖЕДЕЛ ЖӘРДЕМ КЕШЕНІ 
МЕМЛЕКЕТКЕ ҚАЙТАРЫЛДЫ

8?лсары 'аласында су тас'ынынан 
зардап шеккен т?р�ындар @шін '?рылысы 
бастал�ан жа"а @йлерді" 'абыр�асы 
'аланып жатыр. 

Атырау облыстық Құрылыс басқармасының б�лім 
басшысы Дархан Тілепбергеннің мәліметінше, 
Құлсары қаласындағы «Болашақ» шағынауданында 
100 тұрғын үй салу к�зделген.

«Қазір тасқыннан зардап шеккен тұрғындарға 
арналған 48 үйдің іргетасын қалау аяқталды. Тағы 

52 үйдің іргетасы құйылып жатыр. Мұнда құрылыс 
материалдары жеткілікті м�лшерде тасымалданды. 
Тұрғын үйлердің құрылысын жүргізу үшін жергілікті 
компаниялардан үш мердігер таңдалды. Жаңадан 
салынуға тиіс 80 үй «Қазақстан халқына» қоры б�лген 
қаржыға салынады. Ал 20 үйдің құрылысы жергілікті 
бюджет есебінен бой к�тереді. Қыркүйек айында 100 
үйді пайдалануға тапсыру к�зделіп отыр», – деді 
Дархан Тілепберген. 

Оның айтуынша, құрылыс жұмысына 100 құры-
лысшы маман, 50 техника тартылған.

ЖАҢА ҮЙЛЕРДІҢ 
ҚАБЫРҒАСЫ ҚАЛАНУДА
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Кеше Мәжіліс Спикері Ерлан 
�ошановты! т"ра#алы#ымен жалпы 
отырыс "тті. Онда депутаттар *кімет 
пен Жо#ары аудиторлы, палатаны! 
2023 жыл#ы республикалы, бюджет-
ті! ат,арылуы туралы есептерін 
тал,ылап, Сенат,а жолдады. Сондай-
а, лудоманиямен к:рес туралы за!-
ды екінші о,ылымда ,абылдап, �ы-
таймен "зара мәдени орталы,тар 
,< ру туралы келісімді ратифика ция-
лады.

Үкіметтің республикалық бюджеттің 
атқарылуы туралы есебі ж�нінде Қаржы 
министрі Мәди Тәкиев баяндады. Ол жыл 
қорытындысы бойынша, еліміздің жалпы 
ішкі �німі 5,1 пайызға �скенін, бұл бол-
жам ды к�рсеткіштен 1,1 пайызға жоғары 
еке нін айтты. Бюджет кірісі 99,9 пайызға 
орын далып, 19,3 трлн теңгені құраған. 
Шы ғыстар 22,4 трлн теңге, яғни 99,6 
пайыз ға орындалған. Бұл ретте тапшылық 
3,1 трлн теңгені құрап отыр.

)з кезегінде Жоғары аудиторлық па-
лата т�рағасы +лихан Смайылов де пу тат-
тардың ұсынысы бойынша биыл да ау-
диторлар мемлекеттік ресурстардың 
жұм    салуын қол жеткізілген нәтижелерге 
сүйе не отырып қарағанын атап �тті. 
Алайда статистиканың кеш қалыптасу 
се бебінен жоспарланған макро к�р сет-
кіштердің жартысына жуығын бағалау 
мүмкін болмаған. Ол жасанды интел лек-
ті ні пайдалана отырып, бюджеттік және 
стратегиялық жоспарлаудағы болжау 
функ циясын жақсарту үшін шұғыл ша ра-
лар қажет екенін айтты.

Мәжілістің Қаржы және бюджет ко-
митетінің т�райымы Татьяна Савельева 
қо сымша баяндамасында б�лінген қара-
жат пен нәтиже к�рсеткіштері арасын-
да ғы бай ланыстың жоқтығына тоқталды. 
Оның айтуынша, 177 макрок�рсеткіштің 
22-сіне қол жеткізілмеген және 86-сының 
орын далуы туралы деректер жоқ. Бұл 
жал пы алғанда барлық макрок�рсет кіш-
тердің 60 пайыздан астамын құрайды.

– 100 млрд теңгеге жуық соманың шы-
   ғыстары орындалмаған. Оның 27 млрд 
тең гесі Үкімет резервінің қалдығын қоса 
есеп тегенде үнемделген, 73 млрд теңгесі 
иге рілмеген. Игерілмеген қаражаттың ең 
к�п к�лемі, яғни 28 млрд теңге Қаржы 
ми нистрлігіне тиесілі. Бюджет шығыс та-
рын орындаудағы жалпы мәселелер мы-
надай: инвестициялық жобалар бойынша 
жұ мыс кестесінің кешігуі, жеткізу ш і-
лердің ке лісімшарттық міндеттемелерін 
орын да мауы, ұзақ келісу рәсімдері. Жо-
ғары бюд жеттік шығындарға қарамастан 
не сие лік жобаларды іске асырудың 
тиімсіз дігі де �зекті болып отыр, – деді 

жұмыс то бының жетекшісі Татьяна 
Савельева.  

«АМАNАТ» партиясы фракциясының 
же  текшісі Елнұр Бейсенбаев былтырғы 
жыл жаһан дық геосаяси тұрақсыздық-
пен, ва лю та нарығындағы ауытқулармен 
және дәс түрлі логистикалық байланыстың 
үзіл   уімен қатар келгенін еске салды. 
Осыған қа ра мастан қаржы секторында оң 
дина мика бар.

 – Инфляция к�лемі былтырғымен 
са лыстырғанда 2 есеге т�мендеп, 9,8 
пайыз ды құрады. Бұл Үкімет жұмысының 
едәуір ілгерілегенін байқатады. Сондай-
ақ 2023 жылдың қорытындысы бойынша, 
ұлттық экономиканың �сімі 5,1 пайыз 
бол ды. Дегенмен Президенттің үлкен 
тәуе келге барып, нақты белгілеген жылы-
на кемінде 6 пайыз �сімді қамтамасыз ету 
межесіне қол жеткізу әлі де табанды жұ-
мыс ты қажет етеді, – деді Е.Бейсенбаев. 
Ол «АМАNАТ» фракциясы есепті к�р се-
тіл ген ескертулермен бекіту керек деп 
есеп тейтінін айтты.

Жалпы алғанда депутаттар Үкіметтің 
рес публикалық бюджеттің атқарылуы 
ту  ралы есебіне қанағаттанарлық деңгейде 
ба  ға беріп, жоспарлау сатысындағы са па-
сыз жұмыс, �зара әкімшілік және ведомст-
воара лық іс-қимылдың әлсіздігі сияқты 
бюджеттің тиімсіз атқарылу факторларын 
жою бойынша шаралар қабылдауды ұсын-
ды. Мәжілісмендер бұл мәселелер жыл 

сайын қайталанатынын және оны шешу 
тү бегейлі қайта қарауды талап ететінін 
айт ты.

Талқылауды қорытындылаған Мә жі ліс 
Т�рағасы Ерлан Қошанов Үкіметке ай тыл-
ған сын-ескертпелердің орынды еке нін 
атап �тті. Басты мәселенің бірі – бюджетті 
болжау мен жоспарлаудың са па сыз жүр-
гізілуі. Спикер оларды заңн а ма лық дең-
гейде шешу қажеттігіне назар ау дарды.

– Біз қазір жаңа Бюджет кодексінің 
жо басымен жұмыс істеп жатырмыз. Жа-
қын да Парламентке жаңа Салық кодексі 
ен гізіледі. Кейбір мәселелер бойынша 
Үкі метпен әзірге ортақ түсінікке келген 
жоқ пыз. Мысалы, дивидендтер, бюджет-
тік емес қорлар және қаржы ағынын Пар-
ламенттің толық бақылауы бойынша бір 
ше шімге келмедік. Үкімет депутаттардың 
ұсыныстарына байыппен, мұқият қарауы 
қажет. Осы кодекстермен бірлесіп жұмыс 
іс тегенде аталған мәселелерді ескерген 
ж�н. Мемлекет басшысының тапсыр ма-
ла рын орындауда, бюджет процесінде де 
біз ге ортақ жауапкершілік жүктелгенін 
ұмыт пауымыз керек, – деп түйіндеді па-
ла та Т�рағасы.

Регламентке сәйкес Үкімет пен Жо-
ғары аудиторлық палатаның 2023 жылғы 
рес публикалық бюджеттің атқарылуы 
ту ралы есептерін қорытынды қарау Пар-
ла мент палаталарының бірлескен оты ры-
сында �теді.

Сондай-ақ Мәжіліс ойын бизнесі, 
ло те рея және лотерея қызметі мәселелері 
бойын ша заңды +кімшілік құқық бұзу-
шы лық туралы кодекске енгізілетін ілеспе 
тү зетулерімен екінші оқылымда қабыл да-
ды. Жұмыс тобының жетекшісі Елнұр 
Бейсенбаев заңға Мемлекет басшысының 
ха лық арасында ойынға тәуелділікпен 
кү ресті күшейту ж�ніндегі тапсырмасын 
жү зеге асыру аясында депутаттар баста-
ма шы болғанын айтты.

– Президент Атырауда �ткен Ұлттық 
құ рылтайда құмар ойынға тәуелділікті 21 
ға сырдағы қауіпті кесел деп атады. Мем-
лекет басшысының тапсырмасымен лу-
до маниямен күресудің кешенді жоспары 
қабылданды. Мәселенің маңыздылығына 
байланысты Қасым-Жомарт Кемелұлы 
Пар ламентке осы заңды сессияның соңы-
на дейін қабылдау міндетін қойды, – деді 
депутат.

Елнұр Бейсенбаевтың айтуынша, құ-
мар ойындарға және бәс тігуге қатысуы 
шек телген тұлғалардың тізімі анықталады. 
Олар дың қатарында 21-ге толмаған аза-
мат тар, ойын және бәс тігуге қатысуы 
шек телген, оның ішінде �зін-�зі шектеген 
(10 жылға дейін) тұлғалар, сондай-ақ бо-
рыш керлердің бірыңғай тізіліміне енген-
дер бар. Бұған мемлекеттік қызметшілер, 
әскери және арнайы мемлекеттік орган-
дардың қызметкерлері де кіреді. Олар 
тыйымды бұзғаны үшін жұмыстан боса-

ты лады. Сондай-ақ құмар ойындарға 
тәуел ді адамдарды медициналық оңалту 
тәр тібі белгіленді. Оларды тіркеусіз, яғни 
дә рігерлік құпияны сақтай отырып, кон-
суль тативтік бақылау да енгізілді.

Бұл ретте Мемлекет басшысының 
тап сырмасын орындау аясында 21 жасқа 
тол маған тұлғаларға энергетикалық су-
сын дарды сатуға тыйым салынды. Қаржы 
мониторингі агенттігінің мәліметінше, 
200 мыңнан астам кәмелетке толмаған 
ба ла тұрақты түрде құмар ойын ой наған. 
Депутат бұл жас�спірімдер энер гети-
калық сусындардың әсерінен бәс тіккен 
болуы мүмкін екенін атап �тті.

Байланыс операторларының құмар 
ойындарға қатысты жарнамасы бар ха бар-
ламаларды жіберуіне тыйым салынды. 
Бук мекерлік кеңселер мен казиноларды 
жар намалау шектелді. Бұл үшін 200 мың 
теңге айыппұл қарастырылған. Лицен зия-
сы жоқ шетелдік букмекерлік кеңселер мен 
лотереялардың, сондай-ақ онлайн ка   -
зинолардың интернет-ресурстарына то лық 
тыйым салынды. Енді онлайн-ка зино лар-
ды ұйымдастырушылар 2 жылға дейін бас 
бостандығынан айыру қыл мыс тық жауап-
кершілігіне тартылады. Жалпы, заңда жүз-
ден астам жаңа норма қабылдан ды.

 Мәжіліс Қазақстан мен Қытай үкімет-
те рі арасындағы мәдени орталықтарды 
�за ра құру туралы келісімді ратифика ция-
лады. Келісім 2023 жылғы 27 қарашада 
Аста нада жасалған. Бұл ж�нінде Мәдениет 
және ақпарат министрі Аида Балаева баян-
дама жасады.

Жұмыс тобының жетекшісі Жанарбек 
+шімжанов қосымша баяндамасында 
ке лісімнің достық қарым-қатынастарды 
да мытуға, мәдени-гуманитарлық сала да-
ғы ынтымақтастыққа бағытталғанын 
айт ты. Құжат екі ел басшыларының Қы-
тай мен Қазақстанда теңдестірілген не гіз-
де мәдени орталықтар құру туралы ке  лі-
сімі аясында әзірленген. Олар жібе ру ші 
та рап аккредиттеген және қабылдаушы 
мемлекеттің заңнамасына сәйкес жұмыс 
іс тейтін коммерциялық емес ұйымдар 
ре тінде жұмыс істейтін болады. Депутат 
мұн дай орталықтардың құрылуы �зара 
мә дени байланысты нығайтуға серпін 
бере тінін атап �тті. 

Бұдан б�лек, Мәжілістің Экономика-
лық реформа және �ңірлік даму комитеті 
жаңа заң жобаларын жұмысқа қабылдады. 
Олар – Түркістан қаласының ерекше мәр-
тебесі туралы заң жобасы мен оған ілеспе 
тү зетулер, Қазақстан мен Сингапур ара-
сындағы к�рсетілетін қызметтер саудасы 
жә не инвестициялар ж�ніндегі келісімді 
ратификациялау туралы заң жобасы.

Ақмарал АСАНҚЫЗЫ

МӘЖІЛІС ҮКІМЕТ ПЕН АУДИТОРЛЫҚ ПАЛАТАНЫҢ 
ЕСЕБІН ТАЛҚЫЛАДЫ

МЕМЛЕКЕТТІК РӘМІЗДЕР – 
МАҚТАНЫШЫМ

�аза,стан Республикасы Мемлекеттік рәміздер к:ні мерекесі ,арса!ында 
Шым кент ,аласында «АМАNAТ» партиясы Т<ран ауданды, филиалына ,арасты 
«Жа!ару» бастауыш партия <йымыны! м<рынды, болуымен №35 жалпы білім бе-
ре тін орта мектебінде «Мемлекеттік рәміздер – ма,танышым» атты кітап к"рмесі 
"тті. 

ТҰРҒЫНДАРДЫҢ 
ӨТІНІШІНЕ ҚҰЛАҚ ТҮРДІ

Алматы облысыны! әкімі Марат С<лтан#азиев «AMANAT» партиясыны! облысты, филиалыны! 
,о#амды, ,абылдауында т<р#ындарды! т:рлі сауалдарына жауап берді. 

Жеке қабылдауда болған тұр-
ғын  дардың мәселесі сан түрлі деп 
айт  сақ болады. Олар қозғаған мә се-
ле лер дің қатарында электр қуат-
тылығының тапшылығы, қаладағы 
кеп теліс, балық шаруашылығын 
да мыту мен к�шелерде жол�ткелдер 
салу сынды �тініштер бар. 

 DAMU индустриалды логис ти-
калық орталығы жанындағы к�лік 
кеп телісінің тұрғындарға үлкен ке-
дер гі келтіретіндігін айтқан азамат 
мә селенің тек �зі үшін емес қала 
хал қы үшін де маңызды екенін жет-
кізді. «Бір тәулікте Алматы–Же ті-
ген–Қапшағай су қоймасы авто жо-
лы мен 20 мыңнан астам авток�лік, 
Іле және Талғар ауданыан 46 мың-
нан астам тұрғын, оның ішінде 12 
мың студент Алматы қаласына қа-
ты найды. К�лік ағыны арт қан дық-

тан қарбалас уақытта DAMU ин-
дустриалды логистикалық орталығы 
жа нындағы теміржол �ткелінде 
ұзын-сонар кептеліс пайда болады. 
К� лік айрығы жоқ. Сағаттап тұруға 
мә жбүрміз. Сондықтан темір жол-
дың үстімен �тетін жол�ткел салу 
мә селесін шешіп беруіңізді сұрай-
мын», – деді 60 жастағы Іле ауданы-
ның тұрғыны Хамит Абдин. 

Марат Сұлтанғазиевтің ай туын-
ша, бүгінгі күнде аталмыш мәселе 
бойын ша жол�ткелдің жобалау-сме-
талық құжаттамасы әзірленіп, мем-
лекеттік сараптамадан �туде екен.  

Ал Қарасай ауданының тұрғыны 
Егеубек Егізбек те Алматы–Бішкек 
тас жолындағы кептеліс мәселесін 
к� терді. Айтуынша, автожол ар-
қылы 500 мыңнан астам халқы бар 
Қарасай мен Жамбыл аудан дары-

ның тұрғындары күнделікті Алматы 
қаласына қатынайды екен. Облыс 
әкімі аталған қолайсыздық мәселесі 
бойынша автожолдың 20-27 
шақырым аралығында 6 жолаққа 
дейін кеңейтуді қарастырылып жат-
қанын жеткізді. 

«К�лік қарқындылығының 
�суіне байланысты «Алматы–Біш-
кек» автомобиль жолының 16-19 
ша қырым аралығындағы жол 4 жо-
лақ тан 8 жолаққа дейін кеңейтілді. 
Енді 20-27 шақырым аралығындағы 
жол ды 6 жолаққа дейін кеңейту 
тура лы сұрақ қарастырылып жатыр. 
Қа зір жоба үлгісі дайындалды. Жұ-
мыстарды бастамас бұрын тех ни ка-
лық-экономикалық негіздемесін, 
сме талық жобалау құжаттарын 
әзір леу қажет. Кеңейту жоспарын 
нақ тылап, тиісті қаражат б�лінген 
жағдайда аталған жұмыстар алдағы 
уақытта кезең-кезеңімен жалғаса-
тын болады», – деді Марат Сұлтан-
ғазиев. 

Қабылдауға келген азаматтардың 
бә ріне заңды-құқықтық тұрғыдан, 
мәселелерінің шешілуі турасында 
ба ғыт-бағдар берілді. Айта кету ке-
рек, «AMANAT» партиясы Алматы 
об лыстық партия филиалының қа-
был дау б�лмесіне келіп түскен ұсы-
ныс-пікір, �тінішін жеткізу ші лер-
дің сауалдары назардан тыс қал май-
ды. Мамандар әрбірінің себеп-сал да-
рын жіті зерттеп, шешімін заң та  лап-
тары негізге қарастырады.

Алдағы уақытта тұрғындар об-
лыс әкімінің қабылдауына egov 
пор  талы, е-otinish бірыңғай базасы 
не месе әкімдікке келіп жазбаша 
�ті ніш тастау арқылы жазыла алады.

Мектептің Мемлекеттік рәміздер бұрышы 
жа нынан ұйымдастырылған кітап к�рмесіне 
тәуелсіздігіміздің нышаны, Отанымыздың 
ұлт тық мақтанышы – Мемлекеттік рәміздер 
ту ралы кітаптар, рәміздер тарихы мен ғылыми 
еңбектер туралы материалдар орналастырыл-
ды.

Іс-шара барысында мектепті бітіруші сы-
нып оқушылары Мемлекеттік рәміздер туралы 
жи нақтаған деректері мен түсініктерін ортаға 
са лып, Мемлекеттік рәміздер және оның тари-
хына байланысты сұрақтарға жауап берді.

Іс-шараны қорытындылаған «АМАNАТ» 
пар тиясы Тұран аудандық филиалының Ат-
қару шы хатшысы Б.+ліпов: «Мемлекеттік 
рә міздер – халқымыздың рухын, ұлттық салт-

са на сын, қаhармандығы мен даналығын, бола-
шақ қа сенімін, арман-тілегін жеткізетін 
ерек ше құнды белгілер. Тәуелсіздігіміздің 
ны шан дарын к�зіміздің қарашығындай сақ-
тауымыз керек, қасиет тұтуымыз керек. Елі-
міздің әрбір азаматы Мемлекеттік рәміздерді 
құр меттеуге міндетті, �йткені олар – халқы-
мыз дың мақтанышы, біздің ең киелі құнды-
лық тарымыз», – деді. 

Сонымен қатар Бақтыбай Қиянбекұлы іс-
ша раға қатысушыларды Қазақстан Респуб ли-
касының Мемлекеттік рәміздер күні мере ке-
сі м ен құттықтап, мектеп бітіруші түлектерге 
Ұл ттық бірыңғай тестілеуден жоғары к�р сет-
кіш терге жетіп, аңсаған армандарының орын-
далуына тілектестігін білдірді. 

Дайындаған Берік БЕК
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Нұрлан ҚОСАЙ

ӘРКІМНІҢ ДЕ

Президент «Экономиканы ыры�тандыру шаралары ж"ніндегі» Жарлы��а �ол �ою 
ар�ылы мемлекетті' нары�та*ы +лесін азайту*а ны� �адам жаса*анын к"рсетті. 
М/ны' жар�ын к"рінісі Qazaq Air әуе компаниясыны' жекешелендірілуі болды. 
Жа�ында �.То�аев �аза�–Сингапур бизнес-форумыны' жабылу салтанатында 
вьетнамды� SOVICO Group компаниясы Qazaq Air 
авиакомпаниясын сатып алатынын мәлімдеген 
еді. «Вьетнамды� SOVICO Group компаниясыны' 
Qazaq Air авиакомпаниясын жекешелендіруін 
�/птаймын. Б/л �аза�стан мен АСЕАН елдері 
арасында*ы әуе �атынастарын жандандыру*а 
м+мкіндік береді», – деді 
�аза�стан Президенті.

Кәмила ЕРКІН

АСПАНҒА

БАР ТАЛАСЫ

кономиканы ыры�тандыру шаралары ж"ніндегі» Жарлы��а �ол �ою 
тті' нары�та*ы +лесін азайту*а ны� �адам жаса*анын к"рсетті. 
рінісі Qazaq Air әуе компаниясыны' жекешелендірілуі болды. 

�аза�–Сингапур бизнес-форумыны' жабылу салтанатында 
O Group компаниясы Qazaq Air 

атып алатынын мәлімдеген 
OVICO Group компаниясыны' 

ниясын жекешелендіруін 
стан мен АСЕАН елдері 
астарын жандандыру*а 
ді 

«ҮШТІҢ �ЗІ КҮШ...» 
БОП ТҰР

Мемлекеттік жоспарлау жүйесі 
(МЖЖ) елі мізде әуелгіде «Қазақ-

стан–   2030» Ст ратегиясына байланған еді. 
Одан соң 2050 жылға ысырылған бұл бас-
та  маның соңы ақыры сиыр құйым шақ-
танып кетті. Содан бері осынау маңызды 
құ  жатты қабылдау тұрлаусыз жалғасып 
ке  леді. Соңғы бір жарым жылда Үкімет 
оны жаңар  туға үш рет талаптанып та к&-
ріпті. Бі рақ онысы сарапшылық ортадан 
қолдау таппай-ақ қойды. Мәселен, 
«Қазақ    стан Республикасындағы Мемле-
кеттік жос пар лау жүйесін бекіту туралы» 
Үкімет қау лысының жобасы бірінші рет 
былтыр 9 нау рызда ұсынылған екен, бірақ 
бе кітіл мей қалған. Екінші рет 26 қазанда 
жария лан ғанда да қолдау таппаған. Енді 
міне, биыл 29 наурызда «АшықНҚА» 
порталын да жарық к&рген үшінші нұсқа 
да тағы сын ға ұшырап отыр.

«Біз екінші құжаттың кезінде-ақ к&п-
те ген проблемаларды к&рсетіп, мемле кет-
тік жоспарлау жүйесіне қатысты ұсы ныс-
тарымызды жолдаған болатынбыз. Бірақ 
жаңа Үкіметтің де стратегиялық жоспар-
лау дағы к&зқарасы әлі де болса &згерме-
ген ге ұқсайды. Тіпті, &ткен нұс қаларымен 
салыстырғанда кейбір тұста нашарлап, 
бұлыңғыр болып кеткен. Сон дықтан біз 
та ғы да &з ұсыныс тарымызды жолдап 
отыр мыз. Қысқаша мұндағы фун дамен-
тал ды проблемаларды 10 б& лікке б&ліп 
қарастыруға болады. Олар – есеп беру, 
тұ тастық, айқындық, сыни талдау, ресурс-
тық қамту, мемлекеттік аудит, са лаларды 
да мыту, құрылымдық бір келкілік мә се-
лелері. Айталық, қол да ныстағы құжатта 
да, ұсынылып отырған жобада да есеп беру 
тек атқарушы билік  тің &зі ішінде жүреді. 
Ал бұл мүдделер қақ тығысын тудыратыны 
белгілі. Түптеп келгенде мем лекеттік 
жоспарлау еліміздің әрбір аза матына 
тікелей қатысты бол ғандықтан, бюджетті 
Парламент бекі тетіні сияқты, еліміздің 
ұзақмерзімді даму жос парын да депутаттар 
қадағалауға тиіс», – дейді Halyk Finance 
Бас қарма т&рағасының кеңесшісі Мұрат 
Темірханов.

Оның айтуынша, қай-қай құжатта 
да тиімділігі жоғары әрі бәсекеге 

қабілетті экономика құру туралы міндет 
жоқ. Ал халықтың әл-ауқатын к&теру тура-
лы ай тылған тұстары бұлыңғыр. Ол тек 
Ұлттық қорды жұмсай отырып орындауға 
бо ла тын міндеттер аясында қарас ты рыл-
ған. Сон дай-ақ МЖЖ-да бұған дейінгі 
қа  был данған жоспарлардың орындалу 
нәти жесіне талдау жүргізу талап етілмейді. 
Сондықтан да құжаттың неліктен орын-
дал мағаны сарапқа салынбай «жылы жа-
былады» да, барлығы «таза парақтан» бас-
талады. Мұның түбі есеп берудегі бір та-
раптықта жатыр. @йткені құжатты дайын-
дау да, жүзеге асыру да, орында лысына 
есеп беру де, жаңағы айтқаны мыздай, 
атқарушы биліктің құзырында. Олар 
қалауынша жоспарлап, &з-&здеріне есеп 

беріп мәз. Қоғам алдында есеп беру 
естеріне кіріп те шықпайды.

«Ендігі бір тұс – ресурстық қамтуға 
байланысты. Мемлекеттік жоспарлауға 
қа тысы бар қай құжатта да Қазақстан бей-
небір шексіз қаржылық ресурстарға ие 
се кілді сипат басым. Соған сәйкес, оны 
әзірлегенде құдды бір жалғыз мақсат к&з-
 делетін сияқты. Ол – табылуы қиын еке нін 
біле тұра, елде жоқ ақшаны сұра тып, кейін 
ақша б&лінбегендіктен жоспар орындал-
май қалды деп жалтара салу. Мәселен, 
Индус трия және инфра құры лымдық даму 
министрлігі 2021 жы лы 9 Ұлттық жобаны 
бекіттірер кезде, ондағы нысаналы инди-
каторларды к&л денең тартып, 7,2 триллион 
теңге сұраған бола тын. Бірақ Қаржы 
министрлігі бюджет мүмкіндіктерін ескере 
отырып, тек 2,5 триллион ғана берді. Бұл 
ұзақ мерзімді жоспарлауға келгенде Үкі-
меттің шынайы жағдайдан алшақ екенін 
анық к&рсетеді. Ал жалпы Ұлттық жо-
баларда сұралып отырған қаржы к&лемінің 
мем лекеттің мүмкіндігімен пара-парлы-
ғына талдау жасалмайды», – дейді ол.

Бұдан да &зге тізбелейтін жайттар 
к&п. Соның бірі – құрылымдық 

біркелкілік. Қолданыстағы нұсқада ең 
басты құжат – «Қазақстан–2050» стра-
тегиясы, одан ке йінгі орында «Қазақ-
станның ұлттық даму жоспары» (ҚҰДЖ) 
делінген. Ал жаңа нұсқада құрылымы 
мен мазмұнында &згеріс к&п және онда 
ҚҰДЖ ғана қал дырылған. Стратегия 
МЖЖ-дан мүлдем алынып тасталған. 
Сол сияқты мемле кеттік аудит ұғымы да 
түбірімен жойылып кеткен. Айта берсе, 
еліміздің бас құжаты саналатын – 
«Қазақ  станның ұлттық даму жоспары» 
жобасында мұндай шикі тұстар &те к&п. 
Ендеше Үкіметке т&ртінші ретке дайын-
дала бергені абзал-ақ.

ҰЛТТЫҚ ЖОБА – 
УТОПИЯ

Тек басты құжаттың ғана емес, са лалық 
Ұлттық жобалардың да басындағы кеп 
осындай. Солардың бірі – «2024-2028 
жылдарға арналған Агро&неркәсіп ке-
шенін дамытудың “Мықты А@К” Ұлттық 

жобасы». Қысқаша тарихына тоқталсақ, 
еліміздің ауылшаруашылық саласында 
концептуалды екі құжат бар. Олар – бі-
рінші Тұжырымдама, одан соң – Ұлт тық 
жоба. Міне, 2021 жылдың қазан айында 
Агро&неркәсіп кешенін дамы тудың 
алғаш қы бесжылдық Ұлттық жоба сы 
бекітілген болатын. Бірақ осыдан жар ты 
жыл бұрын ғана ол &зі тектес 9 Ұлт тық 
жо  бамен бірге қызметін тоқ тат ты. Оның 
екі жылға жетер-жетпес уа қыт та не үшін 
жабылғанын, жаңағы айт қа нымыздай, 
ешкім бізге түсіндірген жоқ. @йткені 
АШМ қоғам алдында есеп бермейді. 
С&йтіп, биыл сәуір айында «2024-2028 
жыл  дарға арналған Агро &неркәсіп ке-
шенін дамы тудың «Мықты А@К» Ұлттық 
жо басы» деп аталатын жаңа құжат к&п-
шілік талқысына ұсынылды.

«Ауыл шаруашылығының Жалпы 
&німін 3-4 жылда екі еселейміз деу – барып 

тонна астық алдық, оны шаруа лар орташа 
бағамен 100 мың теңгеден са тып, 2 трил-
лион теңге кіріс тапты. Сол сияқ ты 3 мил-
лион тонна майлы дақылдар &сір дік те, оны 
200 мың теңгеден сатып, 600 мил лиард 
теңге к&рдік, 6 миллион тон на сүт &ндіріп, 
100 мың теңгеден сатып, 600 мил  лиард 
теңге таптық, сойылған 1,2 мил лион тонна 
мал етін 1,75 мың тең ге ден сатып, 2,1 трил-
лион теңге жи  налды – барлығын қос қанда 
жыл соңын да шама мен 9,5 трил лион теңге 
еліміздің бере кесіне жа   рады. Ендеше осы 
соманы 4 жыл  да екі еселеп, 19 трил лион ға 
жеткі зе міз деу қаншалықты шын дық? 
Бағаны екі еселеу арқылы ма? Онда 

Үкіметтің &зін ор нынан таба алмай қа-
ларымыз анық. Ал &нім к&лемін қалай екі 
еселегелі отыр ғаны – саналы жанға жұм-
бақ», – дейді Ұлттық аграрлық ғылым 
акаде мия сының вице-президенті Т&леутай 
Рахым беков.

Оның айтуынша, жер алқабын да, 
мал мен құс басын да осы мерзім 

ішінде екі еселеу &те қиын. Ірі қа раның 
басын олай к&бейту үшін ең бір қолайлы 
жағдай туғызғанның &зінде 6 жыл керек. 
Ал дәнді-дақылдардың статистика сына 

келер болсақ, 1992 жылы елі мізде 
гектарынан 13,2 центнер &нім &н ді-

ріл ген екен. Ал 2022 жылы да сол 
13,8 цент   нер. 30 жылда 4,5% ғана 

&с кен егін екі жылда қалай 
100% боп кетпек?

«Құжатта мұндай 
а м б и  ц и я с ы  ұ р ы п 

тұрған меже лер &те 
к&п. Мәселен, 

онда  еңбек 
&нім ділігін 

екі  есе 
&сі ріп, 
9,1 мил-

     л ион тең-
геге жет кізу, 

ж ы л  с а й ы н 
ауыл шаруа шы-

лығы тех ни касын 
8-10% жаңар ту, эксп-

ортты екі  есе &сі  ріп, 
10 мил   лиард дол ларға дейін 

апа ру, ин вес тиция ағы мын 
3,3 есе арт ты рып, 3,2 триллион 

теңге қылу, сүт, ет, майлы да қылдар, 
күріш, жүге  рі, қара мықтың &ңделген 

үлесін 70%-ға арт тыру, ішкі на рықты &з 
алма мызбен, шұжық тарымызбен, ірімшік-
сүзбеле рімізбен, құс етімен 100%, қант  пен 
83% қамту к&зделген. Міне, осы ме женің 
қай-қайсы сына да Үкіметтің нені негіздеп 
алғаны белгісіз. @йткені ең қауқарымыз 
мықты деген тұс – астық болса, оның 
&зінде де біз жылдан жылға сыртқы на-
рықтан айырылып қалып жа тырмыз. 
Экспортқа жіберетін А@К &нім дерінің 
ішінде дәнді-дақылдардың үлесі 41% ғана. 
2023 жылы 8,2 миллион тонна бидайды 
сыртқа сатып, бар болғаны 2,2 мил лиард 
доллар табыс таба алған екенбіз. Ал қалған-
дарының үлесі мүлдем мардымсыз. Сол 
сияқты, ішкі нарықты құр алманың &зі мен 
толтыра алмай оты рып, басқалары туралы 
айту  дың &зі ар тық. @йткені ұзақ сақтала-
тын алма сорт тары Қазақстанда &спейді», – 
дейд ол. 

Расын айтқанда, еліміздің ауыл 
шаруа    шылығы саласы созылмалы 

стаг нацияда жатыр деуге болады. Жыл дар 
бойы қыруар қаржы құй ғанмен агро &н-
дірістік кешен бойын тіктеп кете ал ма ды. 
Дархан дала, шалқар к&ліміз к&п бола 
тұра, ұн мен етті де сырттан алды ра  тын 
жағдайға жет тік. Қалай болғанда да, ре-
сурстық мүмкіндіктер мол жағдайда 
Агро&неркәсіп кешенінің пұшайман күн 
кешіп отырғаны ұят-ақ. Ал оның сыр-
тында халқымыздың денсаулығы, азық-
түлік қана емес, ұлты мыздың қауіп сіздігі 
жатқаны &кінішті.

тұрған утопия. Біріншіден, 2024 жыл 
басталып кетті, ал құжатты бекіт кенше 
және несиелеу мен субсидиялау ере-
желеріне &згеріс енгізгенше тағы да біраз 
уақыт керек. Оның үстіне, барлық бюджет 
ендігісі қатталып, бекітіліп кеткен. Ал 
солтүстік облыстарда егін егу басталып, 
оңтүстікте ол аяқталып қой ды. Сондықтан 
да бесжылдық жоспардың бір жылын 
санамауға да болады.

Екіншіден, ауыл шаруашылығының 
Жалпы &нім к&лемін есеп теу оп-

оңай. @ндірілген &нім к&лемінің әрбір 
түрін сату бағасына к&бейтіп, бар лы ғын 
қосамыз. Айталық, бір жылда 20 мил лион 

Қазақстанда азаматтық авиация са-
ла  сында проблемалар туралы биік мін   -
берлерден жиі айтылып келеді. Мә се лен, 
осыған дейін Бәсекелестікті қорғау және 
дамыту агенттігі азаматтық авиция сала-
  сында бәсекелестік жеткі ліксіз да мыған 
деп мәлімдеген еді. Се  бебі аза маттық 
авиа ция нарығында үш ком пания ғана 
қызмет к&рсетеді: AirAstana мен Fly 
Arystan, SCAT және Qazaq Air. AirAstana 
мен Fly Arystan акцио нерлік қоғамы 
нарықтың 70 па йыздан астам б&лігіне ие. 
Ал осыған дейін «Са мұрық-Қазына» 
Ұлт тық әл-ауқат қо рына тие сілі болған 
Qazaq Air әуе ком пания сының нарықтағы 
үлесі – 6 пайыз, сон дай-ақ SCAT әуе 
компания сының үлесі – 24 пайыз. Ве  -
домство әуе тасы  малы нарығында мем-
лекеттік авиа ком  паниялардың болуы 
нарық субъекті лері арасындағы бәсеке-
лестіктің т&мен  деуі не әсер ететінін атап 
&ткен болатын. 

«Самұрық-Қазына» Ұлттық әл-ауқат 
қорының &кілдері «Айқын» газетінің рес-
ми сұрауына жауап бере отырып, Qazaq Air 
әуе компаниясын сатып алуға ниет 
білдірген вьетнамдық инвестормен ара-
дағы келісім алдын ала жасалған мәміле 
екенін ескертті.

«Xлі транзакциялық құжаттаманың 
түпкілікті қорытындысы жоқ. Осыған 
байланысты, мерзімінен бұрын мәміле 
шарттарына түсініктеме берілмейді. Ке-
лісім талаптарына сәйкес, екі тарапқа да 
құпиялылық бойынша міндеттемелер 
жүк теледі. Мәміле аяқталғаннан кейін 

Вьетнам тарапымен ағымдағы келісім-
дерге сәйкес баспас&з &кілдеріне арнайы 
ақпарат беріледі. Qazaq Air акциялар 
пакетін иеліктен шығару туралы түпкілікті 
шешімді Үкімет «Ұлттық әл-ауқат қоры 
туралы» ҚР заңында к&зделген қордың 
жал ғыз акционерінің айрықша құзыретіне 
сәйкес белгіленген тәртіппен қабыл дауға 
тиіс екенін атап &ту маңызды. Қор мен 
Aviation Holdings Company (Sovico Group 
құрамына кіреді) арасындағы қағидаттар 
туралы қол қойылған келісім барлық 
қа жетті корпоративтік мақ  ұл   дау  лар қа-
был данған жағдайда Qazaq Air әуе ком-
па ниясын сатып алуды к&з дей ді», – де-
лінген құжатта. 

Qazaq Air лоукостері Air Astana әуе 
компаниясымен бәсекелестік орнатуы 
тиіс болатын. Дегенмен тәуелсіз сарап-
шылардың пікірінше, бұл біз күт кендей 
нәтиже берген жоқ. Себебі компанияның 
шығыны к&п, сонымен қатар қазір қа рызы 
да жетерлік. 

«Бұған дейін екі рет жекешелендіруге 
байқау жарияланғаны белгілі. Бірақ же-
кешелендіру ісін Президенттің &зі қолға 
алмайынша, идея толық жүзеге ас қан жоқ. 
Компанияны жеке инвесторға беру туралы 
мәміле, расымен де, тиімді. Себебі ин-
весторлар Qazaq Air компа  ниясына 1 млрд 
долларға жаңа 737 MAX 8 Boеing ұшағын 
және Fly Arystan лоу костерінің ұшақтары 
секілді А320/321 аэро бустарын алуға 
міндетті. Бұл &те жақ сы инвестиция дер 
едім. Одан б&лек, әуе компаниясының 
«Самұрық-Қазына» мемлекеттік холдингі 
алдындағы қары зын да &тейтін болады. 
Бұған дейін сатып алу ға ниетті инвес-
торларды дәл осы пункт тоқтатқан бола-

тын», – дейді TheTenge іскерлік медиа 
порталының негізін қалау шы Андрей 
Чеботарев. 

Сарапшының бұл с&зін «Самұрық-
Қазына» қорының &кілдері де растады. 
Мекеменің ресми жауабына сәйкес, 
инвестор Qazaq Air әуе компаниясының 
Қор алдындағы 38,4 млрд теңге к&ле-
міндегі борышын толық &теу міндетте-
месін қабылдаған.

«Сонымен қатар инвесторларға авиа-
компанияның қор алдындағы қарызын 
&теуді қамтамасыз ету ретінде корпора-
тивтік кепілдік беріледі. Инвестор қарас-
тырып отырған Qazaq Air әуе компания-
сының даму стратегиясына сәйкес, Qazaq 
Air паркін Boeing 737 MAX-8 және Airbus 
A320/321 типті реактивті ұшақтармен 
кеңейту жоспарлануда. Бұл азаматтық 

авиация нарығын одан әрі дамытуға, 
сонымен қатар бәсекелестікті арттыруға, 
Қазақстан Республикасынан және Қазақ-
стан Республикасына халықаралық тұ-
рақты рейстерді қарқындатуға, жұмыс 
орындарын құруға оң әсер етеді», – де-
лінген хабарламада.

Тікелей сатып алушы Aviation Holding 
Company – SOVICO Group компания-
сының еншілес ұйымы. Мемлекет бас-
шысы Сингапурға сапары барысында 
SOVICO Group компаниясының бас қарма 
т&рағасы Нгуен Тхань Хунгпен кездескен 
болатын. Компания басшысы Қазақ-
стандағы бірнеше әуежайды бас  қаруға алу, 
сондай-ақ логистикалық қой ма  ларға 
инвестиция құю ісіне қызығу  шылық та-
нытатынын жеткізген еді. Соңғы жыл дары 
SOVICO компа ниялар тобының құрамына 

кіретін Vietjet Air авиа ком паниясы еліміз 
арқылы жүк және жолау шылар тасы мал-
дайтын әуе рейсте  рінің санын бір тіндеп 
к&бейтіп келеді. 

К&лік министрі Марат Қарабаев мә-
жіліс кулуарында Qazaq Air авиаком-
паниясының жекешелендірілуіне қа тысты 
пікір білдіре келе, аталмыш инвес торға 
Қазақстан әуежайын борттарды орна-
ластыру үшін сенімгерлік басқаруға беру 
мәселесін талқыланып жатқанын мәлім-
деген еді. Бірақ инвестор оған қо сымша 
инвестициялар салуы қажет. 

Xуежай Қазақстанға жүктерді жеткізу 
орталығы ретінде қарастырылмақ. Соны-
мен қатар басқа елдерден жеткізілген 
жүктерді әрі қарай шет мемлекеттерге 
та сымалдау мәселесі талқылануда. Ве-
домство басшысы Qazaq Air әуеком-
паниясының атауын &згерту немесе оның 
атауын қалдыру инвесторға байланысты 
екенін, бірақ қалай болғанда да авиа-
компания халықаралық тасымал дарды 
жүзеге асыра бастайтынын жеткізді.

«Ең бастысы, енді борттардың жеткі-
лікті саны болған кезде қолже тімділік 
қамтамасыз етіледі, ал бәсекелестік &сіп 
ке ле жатқандықтан, бұл авиабилеттердің 
құнына оң әсер етеді», – деп атап &тті 
Қарабаев.

« С а м ұ р ы қ - Қ а з ы н а »  а л ғ а ш  р е т 
2023 жылдың тамызында Qazaq Air әуе 
ком паниясын сатуға қатысты байқаудың 
басталғанын жариялады. Сатып алуға 
мүдделі тұлғалардың бар екені туралы 
айтылғанымен, &тінімдерді қабылдаудың 
аяқталу күні бірнеше рет ұзартылды. Нә-
тижесінде, қараша айында талаптарды 
қанағаттандыратын &тінімдердің бол-
мауына байланысты байқау &ткізілмеді деп 
танылды. 2024 жылдың қаңтарында авиа-
компанияны сату конкурсы &тінім дердің 
болмауына байланысты екінші рет тоқ-
татылды.

Естеріңізге сала кетсек, 2015 жылы 
құрылған Qazaq Air Қазақстан &ңірлері 
халқының іскерлік белсенділігін арттыру 
мақсатында т&мен қарқынды әлеуметтік 
маңызы бар әуемаршруттарды дамыту 
үшін арнайы жарақтандырылған болатын. 
Xуе тасымалдаушының сайтында жария-
ланған 2022 жылғы соңғы қаржылық есеп-
ке сәйкес, компания шығын 6,6 млрд 
тең  гені құрайды, бұл 2021 жылмен са лыс-
тырғанда 2,1%-ға к&п.

«Ауыл шаруашылығының Жалпы �німін 3-4 жылда екі 
еселейміз деу – барып тұрған утопия. Біріншіден, 2024 жыл 

басталып кетті, ал құжатты бекіт кенше, несиелеу мен 
субсидиялау ере желеріне �згеріс енгізгенше тағы да біраз уақыт 

керек. Оның үстіне, барлық бюджет ендігісі қатталып, 
бекітіліп кеткен. Ал солтүстік облыстарда егін егу басталып, 

солтүстікте ол аяқталып қой ды. Сондықтан да бесжылдық 
жоспардың бір жылын санамауға да болады.

ЖАПСАРЫ ЖҮЙЕСІЗ

Елімізде Мемлекеттік жоспарлау ж+йесіндегі ол�ылы� азаймай 
т/р. �/жаттарды' бір�атарында стратегиялы� ма�сат та, 
статистикалы� на�тылы� та жо�. Соны' ішінде «2024-
2028 жылдар*а арнал*ан Агро"неркәсіп кешенін дамытуды' 
“Мы�ты АBК” Eлтты� жобасы» сын к"термейді. Ендеше 
5 жылды� шикі �/жат осы к+йі �абылданып кетпей ме?
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тарихына тоқталсақ, 
уашылық саласында 

құжат бар. Олар – бі-
а, одан соң – Ұлт тық 

жылдың қазан айында 
ешенін дамы тудың 

дық Ұлттық жоба сы 
 Бірақ осыдан жар ты 

л &зі тектес 9 Ұлт тық 
метін тоқ тат ты. Оның 
тпес уа қыт та не үшін 

ағы айт қа нымыздай,
дірген жоқ. @йткені 

ында есеп бермейді. 
р айында «2024-2028 
н Агро &неркәсіп ке-
Мықты А@К» Ұлттық 
тын жаңа құжат к&п-
ынылды.

шылығының Жалпы 
еселейміз деу – барып 

Үкіметтің &зін ор нынан таба алмай қа-
ларымыз анық. Ал &нім к&лемін қалай екі 
еселегелі отыр ғаны – саналы жанға жұм-
бақ», – дейді Ұлттық аграрлық ғылым 
акаде мия сының вице-президенті Т&леутай 
Рахым беков.

Оның айтуынша, жер алқабын да, 
мал мен құс басын да осы мерзім 

ішінде екі еселеу &те қиын. Ірі қа раның 
басын олай к&бейту үшін ең бір қолайлы 
жағдай туғызғанның &зінде 6 жыл керек. 
Ал дәнді-дақылдардың статистика сына 

келер болсақ, 1992 жылы елі мізде
гектарынан 13,2 центнер &нім &н ді-

ріл ген екен. Ал 2022 жылы да сол 
13,8 цент   нер. 30 жылда 4,5% ғана 

&с кен егін екі жылда қалай 
100% боп кетпек?

«Құжатта мұндай 
а м б и  ц и я с ы  ұ р ы п 

тұрған меже лер &те
к&п. Мәселен,

онда  еңбек 
&нім ділігін 

екі  есе
&сі ріп, 
9,1 мил-

     л ион тең-
геге жет кізу, 

ж ы л  с а й ы н
ауыл шаруа шы-

лығы тех ни касын
8-10% жаңар ту, эксп-

ортты екі  есе &сі  ріп, 
10 мил   лиард дол ларға дейін 

апа ру, ин вес тиция ағы мын 
3,3 есе арт ты рып, 3,2 триллион 

теңге қылу, сүт, ет, майлы да қылдар,
күріш, жүге  рі, қара мықтың &ңделген

үлесін 70%-ға арт тыру, ішкі на рықты &з 
алма мызбен, шұжық тарымызбен, ірімшік-
сүзбеле рімізбен, құс етімен 100%, қант  пен 
83% қамту к&зделген. Міне, осы ме женің
қай-қайсы сына да Үкіметтің нені негіздеп 
алғаны белгісіз. @йткені ең қауқарымыз 
мықты деген тұс – астық болса, оның
&зінде де біз жылдан жылға сыртқы на-
рықтан айырылып қалып жатырмызАуыл шаруашылығының Жалпы �німін 3-4 жылда екі 

ол�ылы� азаймай
а�сат та,
2024-

дамытуды' 
Ендеше 

й ме?

ЖОСПАРЛАУЖОСПАРЛАУ  
ЖҮЙЕСІНІҢЖҮЙЕСІНІҢ
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Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

Астананы� �алалы� сотында 
4 маусым к�ні «Болаша�» 
Халы�аралы� ба!дарламалар 
орталы!ында шы��ан дау!а 
�атысты іс апелляциялы� 
сатыда �аралды.

Азаматты� істі� �оз!алуына 
«Болаша�» стипендиясыны� 
грант иегері Валерия 
Гавриленконы� /з міндетін 
орындамай, /зіне кепіл (гарант) 
бол!ан әріптестері Ма�пал 
Дәрібаева мен Наталья 
Воробьеваны� басын дау!а 
�алдыр!аны себеп бол!ан. 
Айта кетсек, 2019 жылы 
В. Гав риленко «Болаша�пен» 
о�ы!ан о�уыны� шы!ынын 
/темеген. Сондай-а� екі пәтерін 
кепілден шы!арып, /зі 
>лыбританияда �алып �ой!ан. 
С/йтіп, «Болаша�» 
Халы�аралы� ба!дарламалар 
орталы!ымен т�зілген 
келісімшартты орындама!ан. 
Енді о�у!а кеткен шы!ынды 
«Халы�аралы� ба!дарламалар 
орталы!ы» Валерия 
Гавриленко!а кепіл бол!ан 
әріптестері Ма�пал Дәрібаева 
мен Наталья Воробьевадан 
/ндіріп алма�. Шы!ын 
сомасы 30 млн
те�геге жуы�.

«Болашақ» шеңберінде 
30 жылда 12 мыңнан астам ғана түлек 

оқып келді. Елдік масштабта аса к�п емес 
сияқты. Бірақ осы 12 мың түлектің 

әрқайсысы болмаса да, басым к�пшілігі 
�з оқуына жұмсалған салық т�леушілердің

 қаражатын тікелей немесе 
жанама қайтарғандар.

Кепілгер Мақпал Дәрібаеваның 
айтуынша, 4 маусымда �ткен сот оты-
рысында «Болашақ» орталығы �кіл-
дері арадағы дауды медиация түрінде 
реттеу бойынша �тінішхат жолдаған. 
Соған байланысты іс тоқтатылып, сот 
алқа сы ның т�рағасы екі тарапқа нақ-
ты бір шешімге келгенше, 10 күн уақыт 
берген.

– Бізге арадағы дауды медиация ар-
қылы шешуге уақыт берді. Біз заңсыз 
кепілден шығарылған екі үйдің бағасын 
есептеттік. Тәуелсіз сарапшылардың 
ба ға лауынша, ол 26 млн теңгеге жуық 
қа    ражат болады екен. Оған қоса, В.Гав-
ри ленконың 1,3 млн теңге т�леген қара-
жаты бар. Содан қалған 1,5 млн тең  гені 
Наталья Воробьева екеуміз б�ліп т�леуге 
келі семіз. Мен 2016 жылы В.Гав ри   ленко 
кепілге екі үй қойып отырғандықтан 
ға на гарант болу ға келісімімді бер ген-
мін, – деді Мақпал Дәрібаева. 

Оның айтуынша,  бұған дейін 
2021 жы лы В. Гав  риленконың �зін ғана 
Халықара лық бағдарламалар орталығы 
сотқа берген. Ол кезде кепіл герлерді 
(Мақпал Дә рібаева мен Наталья Во-
робьева) сотқа берген жоқ. Сол сотта 
В.Гавриленко жеңі  ліп, барлық шығынды 

Воробьева «Болашақтың» ішкі былығына 
жауап беруге міндетті емеспіз деп отыр.

– «Болашақ» Халықаралық бағдар-
ламалар орталығы біздің конституциялық 
құқықтарымызды бұзып отыр. <ріптесім 
Мақпал айтқандай, �згелердің заңсыз-
дығына біз неге жауап беруіміз керек? 
Орталық �здері кепілден пәтерді шы-
ғарып алып, 2021 жылы �з құжатын заң-
сыз деп танып, В.Гавриленконы шә-
кіртақыдан айырды. Ал кейіннен оған 
оқуға кеткен шығынды �теуді талап етеді. 
Бірақ Валерия елде жоқ. Шығынды 
�ндіру керек болғасын орталық бізге не-
гізсіз талап қойып отыр. 2019 жылдан 
бері бес жыл �тті. Бірақ бес жыл бойына 
қылмыскерлер анықталмады, қыл  мыс-
тық іс қозғалмады. «Болашақ» орталығы 
болып жатқан оқиғадан �з кінәсін к�р-
мей отыр ма? Біз орталықтың ішкі былы-
ғына жауап беруге міндетті емеспіз. Не-
ліктен ар-намысы бар азаматтар, «Бо-
лашақта» болып жатқан озбырлық пен 
жем қорлық кесірінен жапа шегіп, 30 млн 
т�леуі керек? Неге олар шығынды �зге-
нің мойнына оңай іліп қоя салады?» – 
дейді Н.Воробьева. Сонымен қатар 
М. Дә рі баева �зінің болжауынша, «Бола-
шақтың» лауазымды тұлғалары лауазым-
дарын асыра пайдаланып, жемқорлыққа 
жол беріп отырғанын айтты.

– Валерия Гавриленконың келі-
сімшарт бойынша Қазақстан Респуб-
ликасының территориясында 5 жылдық 
еңбек �тілін орындамағанына қара-
мастан, кепілдікте тұрған бір емес екі 
пәтерді заңсыз кепілден шығарып бер-
ген. Яғни, біздің қаржылық міндетте-
мемізді біржақты, екі гарантты ешқандай 
ақпараттандырмастан �сіріп жіберген, – 
деді ол.

Біз Жанболат Мелдешовтен «Шудың 
дәл қазір шығуына қандай да бір мүдделі 
топтар бар деп ойлайсыз ба? Жалпы, 
бағдарламаның айналасында сыбайлас 
жемқорлық бар деп айта аласыз ба?» деп 
сұрағанымызда: 

– Дәл қазір бұл шудың к�терілуіне екі 
себеп болуы мүмкін. Біріншіден, маған 
деген қарсы істеліп жатқан іс-әрекеттер 
немесе қазіргі Халықаралық бағдарла-
малар орталығы қызметкер лерінің не 
істерін, қалай жұмыс істеу керек екенін, 
қалай шешімге келу керегін білмеуінің 
салдары. Яғни, кәсібиліктің кемшін түсіп 
жатқаны. Жалпы, Қазақстанда қазір 
қаражат бар жерде сыбайлас бар, кор-
рупция бар. Оны мойындау керек. Fкі-
нішке қарай, ол жалғыз «Болашақ» бағ-
дарламасының айналасында емес, бар-
лық жерде де бар, – деп жауап берді ол. 

БАҒДАРЛАМАНЫҢ 
ЖАБЫЛУЫН ҚАЛАЙТЫНДАР БАР

«Жығылғанға жұдырық» дейміз бе, 
қазір «Болашақ» бағдарламасының «ба-
сына» қара бұлт т�ндірушілер аз емес. 
Мәселен, Мәжіліс депутаты Ирина 
Смирнова «Болашақ» бағдарламасы 
қажет емес екенін айтады. Бұған дейін 
сенатор Андрей Лукин «Болашақты» 
иммиграция құралына айналып кетті деп 
сынаған болатын. 

Осы орайда біз Maqsut Narikbayev 
University басқарма т�рағасының орын-
басары Айнұр Кәрібозоваға хабарласқан 
едік.

– Ирина Смирнова «Болашақты жабу 
керек» депті. Біз болсақ, ақталып жат-

қандаймыз. Депутат бола тұра, қара-
пайым қазақстандықтардың шетелде 
оқуына «Болашақтың» ықпалының зор 
екенін түсінбеген. Сол ақшаны мектеп 
құрылысына жұмсау керек дегеніне не 
деуге болады. «Бір құмалақ бір қарын 
майды шірітеді» дегендей, «Болашақтың» 
тарихында жағымсыз жайттар болғаны 
рас. Алайда сол санаулы мысалдар бар-
лық «болашақтыққа» сын айтылуына, 
ба ламасы жоқ ұлттық жобаны жабуды 
талап етуіне негіз бола алмайды. Бұл 
дұрыс емес, орынсыз, – деді Айнұр 
Кәрібозова.

Елімізде адами капиталды дамытып, 
ғылым мен білімге негізделген экономика 
құрудың маңыздылығы күн �ткен сайын 
�зекті болып келеді. Қазіргі ақпараттық 
технологиялардың дамуы жоғары білім 
мен ғылымды елдің инновациялық �р-
кендеуіне арнауға және жастардың кәсі-
билігін қамтамасыз етуге деген сұраны-
сын арттырып отыр. Осы орайда «Бола-
шақ» Халықаралық бағдарламалар 
орта лығының басшысы <лия Оспанова 
бү гінде стипендия иегерлері республи-
ка ның сапалы менеджментін құрап 
отыр ғанын айтты.

– Инженерлік-техникалық қызмет-
керлер қатарындағы «болашақ тықтар» 
�ндірісте еңбек етеді. Жаңа отандық 
�нім дер мен жұмыс әдістерін әзірлейді. 
Бүгін біз табысты кәсіпкерлерге айналған 
және жыл сайын мемлекет бюджетін 
мил лиардтаған теңгемен толықтыратын 
жүздеген кадрды к�ріп отырмыз. Олар 
шетелден жаңа идеялар, тәжірибе, дағ-
дылар әкеледі, – дейді <лия Оспанова.

Сондай-ақ Айнұр Кәрібозованың 
айтуынша, қазір ел халқының саны 
21 миллионға жетті. Оның 9 мил  лионы 
еңбекке жарамды азаматтар бол са, 
4 миллионға жуығы әртүрлі жастағы 
жастар.

– «Болашақ» шеңберінде 30 жылда 
12 мыңнан астам ғана түлек оқып келді. 
Елдік масштабта аса к�п емес сияқты. 
Бі рақ осы 12 мың түлектің әрқайсысы 
бол маса да, басым к�пшілігі �з оқуына 
жұмсалған салық т�леушілердің қара-
жатын тікелей немесе жанама қайтар-
ғандар. Бір ғана мысал келтірейін: кіші 
және орта бизнесте жүрген «болашақ-
тық тар» қазақстандықтарды жұмыспен 
қамтамасыз етіп қана қоймай, жылына 
мысалға бір түлек 2 млрд теңге салық 
т�леген. Яғни, оқуына жұмсалған қара-
жатты біржылдық салығымен ғана мың 
есе қайтарып тастағанының дәлелі бар. 
«Болашақ» бағдарламасы, тағы да сы-
зып айтамын, әлі де мыңдаған қара па-
йым отбасынан шыққан білімді аза мат-
қа шетелге шығып, озық білім алып, 
зерт  теу жүргізіп, ғылыми дәреже иеле-
ну ге мүмкіндік беретін бірегей бағдар-
лама. Бағдарламаны жаппау керек, 
ны  сан дылығын күшейтіп, тиім ділігін 
арттыру жолдарын алға тарту керек, – 
деді ол.

Ал Мәжіліс депутаты, «AMANAT» 
па  р  тиясы фракциясының мүшесі Самат 
Нұртаза: «Болашақ» бағдарламасы 
жабылса, елді к�теретін буынның та-
мырына балта шабамыз», – дейді.

– Президент бағдарламасымен оқы-
ған 3-4 қылмыскер мен жемқорды алға 
салып, бағдарламаны жабуды талап 
ететін азаматтарды к�зім шалып қалды. 
Айтайын дегенім, «Болашақ» бағдар-

маманға жүгіндік. «Бола шақ» Халық-
аралық бағдарламалар орталығының 
экс-басшысы Ж.Мелдешовтың айтуын-
ша, «Бағдарлама �зіне жүктелген міндетті 
толық ақтады ма дегенге келер болсақ, 
алдымен әрбір стипендиатты жеке қарау 
керек. Кейбір түлектер толығымен ақ-
тады, асырып та ақтады».

– «Болашақ» бағдарламасы қазақ 
жастарының шетелге барып, үздік уни-
верситеттерде оқып, білім алып, елге 
келіп, елге пайдасын тигізіп жатыр. <ри-
не, бұл бағдарламаны жалғастыру керек. 
Бірақ жалғастырған кезде рефор малар 
жасау керек, �згерістер енгізу керек. 
Қазір «Болашақ» бағдарламасын толық 
мемлекет т�лейді, бірақ әлемде �те сапа-
лы және шығын талап етпейтін, былайша 
айтқанда тегін мықты білім бере алатын 
университет к�п, сол мүмкіндікті к�птеп 
пайдалану керек, – деді ол.

Сарапшы мамандардың айтуынша, 
бүгінде елімізде адам капиталының 
дамуы, білікті маман, кадр тапшылығы – 
�те күрделі мәселе. Жылдан жылға 
халық тың саны �сіп, бірақ сапасының 
т�мендеу процессі күрделеніп бара 
жатыр.

– Биыл жылдың басында Дүние-
жүзілік банк Қазақстан экономикасы 
бойынша �зінің кезекті баяндамасын 
шығарған болатын. Сол баяндамада, 
�кінішке қарай бірнеше жыл қатарынан 
келе жатқан қорытынды �згермеген, 
соның ішінде елімізде адам капиталының 
ұлттық байлыққа жасап жатқан үлесі жо-
ғары кірісті елдердің орташа к�рсет-
кішінен әлдеқайда т�мен деп бағаланған. 
Сондықтан менің ойымша, адамды 
құнды жұмыс күші емес, құнды капитал 
ретінде қарастыратын мәдениетті қалып-
тастыратын уақыт келді. Отбасы, ата-
ана, ата-әже, одан кейін балабақша мен 
мектеп тәрбие мен білім беруді, ал әрбір 
жоғары оқу орны тек маман дайындауға 
ғана мән бермей, Абай хакімше айтсақ, 
толық адам, тұлға қа лып тастыруды 
мақсат етуі керек, – деді Айнұр Кә рі-
бозова.

Ал толық адам, тұлға қалыптастыруға 
«Болашақ» бағдарламасының қосып 
жатқан үлесі зор. Ғылым және жоғары 
білім министрі Саясат Нұрбектің ай-
туынша, «Болашақ» стипендианттары 
арасында мемлекет алдындағы борышын 
�темеген түлектердің үлесі 2 пайызға 
да жетпейді.

– Бағдарлама шартын орындамаған 
немесе бұзған, соның ішінде шетелге 
кетіп қалған түлектердің саны 200-ден 
асады. Пайызға шақсақ, к�пшілік ойлап 
жүргендей үлкен емес, 2 пайызына да 
жет пейді, – деді министр. Десе де, ха-
лықтың к�ңілі қалған кейбір тұлға-
лардың «Болашақ» түлегі екені ой лан-
дырмай қоймайды.

Ал ұлт тарихында С.Сәдуақа сов, 
<. Бай ділдин, Е.Ал  доңғаровтар бірігіп, 
1922 жылы ҚазОАК мен ҚазАКСР-і 
Халық ағарту комис  сариатына «Шығыс 
үшін буржуа зиялық Еуропа «мәде ние тін» 
қабыл даудың қа же ті жоқ. Шығысқа 
еуро палық дамыған техника, тек тех ника 
ғана ке рек» деп хат жолдағанын  ескер-
сек, «Бола шақ тың» айналасындағы әңгі-
мелерге нүкте қойы лып, оның мем-
лекетті білікті кадрлармен қамт амасыз 
ету, адами ка питалды дамыту миссия-
сына сызат түс пегені керек.

БОЛАШАҒЫ БАР МА?БОЛАШАҒЫ БАР МА?

ламасының арқасында талай кедей және 
орташа отбасыдан шыққан жастар шетел 
к�рді, білім алды, мемлекеттік сектордың 
орта деңгейінде қызмет етіп, елге пай-
дасын келтіріп жатыр. Еуропа мен АҚШ, 
Канада мен Қытайда білім алуға 80% 
қазақстандықтардың қалтасы к�тер-
мейді, нәтижесінде ғылыми прогресс пен 
дүниежүзілік бәсекелестіктен артта қа-
ламыз. <рине, бүгінгі буын ол қатерді 
сезінбей �теді, қиналатын сол неме-
релеріміздің буыны. Тоқетері «Болашақ» 
бағдарламасына талаптарды күшейтіп, 
іріктеу процесін қатаңдатып, бірақ 
жастарды жіберуді тоқтатпау керек. ТМД 
мемлекеттерінің арасында ондай бағдар-
лама жоқ, не болып жатқанын к�ріп 
отырмыз. Fз сорпасына �здері малынып 
отыр. Жаһандану процесіне есе жіберуге 
болмайды, – дейді Самат Нұртаза.

«БОЛАШАҚ» 
БІРЕГЕЙ ЖОБА МА?

«Болашақ» бағдарламасы шынымен 
баламасы жоқ бірегей бағдарлама ма? 
Оның елімізде адами капиталды дамы-
туға, еңбек нарығының қажеттілігін 
кәсіби мамандармен толықтыруға қоса-
тын үлесі қандай? Бағдарлама 30 жылдық 
тарихында �зіне жүктелген міндетті 
ақтай алды ма? Мақала жазу барысында 
туындаған сұрақтарға қа тысты бірқатар 

�зі �теуге ке  ліскен. Бірақ биыл В.Гаври-
ленконың �з міндеттерін орындамағаны 
үшін ке пілгерлер де жауапқа тартылып 
отыр. 

4 маусымдағы �ткен апелляциялық 
сотқа дейін Ғылым және жоғары білім 
министрі Саясат Нұрбек: 

«Заң бойынша екі кепілгер – М.Дәрі-
баева мен Н.Воробьев ортақ жауапкер-
шілікте. Яғни, олар келісімге қол қою 
арқылы бұл жауапкершілікті �з еркімен 
алды. Біз жағдайдың әділетсіз екенін 
түсінеміз. 2-3 күн бұрын Гавриленко 
толық �з кінәсін мойындап, екіжақты 
ке лісімшартқа қол қойылды. Сол келі-
сімшарттың арқасында ол бүкіл ақшаны 
қайтарамын деп �зіне міндет алды, – 
деген болатын.

Алайда Мақпал Дәрібаева министр 
айтқан В.Гавриленконың кінәсін мо-
йындап, шығынды �теуге келіскені ту-
ра лы келісімшартты к�рмегенін ай тады.

– Ғылым және жоғары білім ми-
нистрі Саясат Нұрбек тің «Га вриленкомен 
келісім жасадық» деген мәлімдемесін 
дәлелдейтіндей, ол келісімді к�ре алма-
дық. Келісімшарт бар ма, жоқ па, күмән 
бар. Болжамымыз бойынша, бұл келі-
сімшарт жоқ, – деді ол. 

Белгілі болғандай, В.Гавриленко сот 
шешімі негізінде бір жылдан астам 
уақыттан бері ай сайын 100 мың теңгеден 
қарызын �теп жатыр. Наталья Во робье-
ваның айтуынша, шын мәнінде қа рыз 
�теліп жатыр. Алайда ай сайын 100 мың 
теңгеден т�лейтін болса, В.Гавриленко 
қарызын 27 жыл бойы т�лейді. Сон дық-
тан «Болашақ» орталығы �кілдері қа-

Гавриленко екі үйін кепілден шығарып 
алған», – дейді. Яғни, М.Дәрібаева, 
В. Гав  риленко үйін кепілден заңсыз шы-
ғарған деп отыр. Fзіңіз де «Болашақ» 
бағ дарламасымен оқуын тоқтатқан к�п-
теген стипендиаттың мүлкін кепілден 
шығару секілді талай құжатқа қол қой-
ғаныңызды, бұл заңсыздық емес, «Бола-
шақ» үшін қалыпты жағдай болатын 
депсіз Orda.kz. сайтындағы мақалада. <рі 
қарай не болады, сіздерді сыбайлас жем-
қорлық үшін тексере ме? деп сұраған 
едік. 

– Бұл жерде ешқандай қылмыс жоқ, 
қыл мыстық іс қозғалған бір жыл бұрын, 
Бас прокуратураның шешімімен ол іс 
тоқтатылды. Екіншіден, заңсыз болып 
танылған, біздің екеуара қол қойған 
кепілден шығару туралы келі сімшартта 
қол қойғанда қателік болды. Бірақ 
ешқандай қылмыс жоқ. Ол қате лікті 
орнына келтіру үшін сол кезде Гав-
риленкомен жаңадан келісімшартқа қол 
қойылды. Ол жерде Гавриленко қарызын 
�теуге міндеттелді. Ол қарызды Гаври-
ленкомен қоса, гаранттар да �теу керек. 
Оны Халықаралық бағдарламалар ор-
талығы қызметкерлерімен тараптар кез-
десіп, барлық тарапты қанағат танды-
ратындай келісімге келу керек. Бұл еш-
қан дай шу, дау к�теретін мәселе деп 
ойламаймын �зім, – деді Ж. Мелдешов.

«Болашақ» Халықаралық бағдар ла-
ма лар орталығы кезінде Гавриленконың 
үйін кепілден заңсыз шығарғаны туралы 
М.Дәрібаева: – «Болашақ» �з заңсыз-
дығын �здері шешсін. Не үшін оған 
жауап бе руіміз керек?! – десе, Наталья 

ӨЗЕКТІ

«БОЛАШАҚТЫҢ»«БОЛАШАҚТЫҢ»
рызды қысқа мерзімде кепілгерлерден 
�ндіріп алуды к�здесе керек.

ГАВРИЛЕНКО ЕКІ ҮЙІН КЕПІЛДЕН 
ҚАЛАЙ ШЫҒАРҒАН? 

Егер В.Гавриленко қарызын толық 
т�лемеген болса, кепілге қойылған екі 
үйі қалай кепілден шығарылғаны туралы 
«Болашақ» Халықаралық бағдарламалар 
орталығын 2016-2019 жылдары басқарған 
Жанболат Мелдешовтан сұраған едік. 
31 мамырда Orda.kz. сайтында шыққан 
мақалада Ж.Мелдешов «Бірін шіден, мен 
мұны жанжал деп атамас едім, �йткені 
жанжал заңсыз әрекеттерді біл діреді. 
Гавриленкоға қатысты жағдай, �кінішке 
қарай, «Болашақ» үшін қа лыпты жағдай. 
«Мен адамдардан кепілдік алып, оны 
шәкіртақы деп айту, сосын оларды 
тұтқындай к�ріп, сотқа тарту дұрыс емес 
әрі тиімсіз екенін бір неше рет айттым» 
деп мәлімдеген болатын. Біз осы мақа-
лаға орай, Ж.Мелдешовтен «В.Гав ри-
ленкоға гарант болған М.Дәрібаева: 
«2019 жылы мамыр айында сол кездегі 
«Халықаралық бағдарламалар орталығы» 
АҚ басқарма президенті болған Жанболат 
Мелдешов қол қойған құжатпен Валерия 
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Айдана НҰРМҰХАН

Ұлттық статистика бюросының 
мәліметінше, былтыр жұмыспен 

қамту деңгейі 15 жастан асқан халық 
санына шаққанда – 65,6%, жұ мыс 
күшінің санына шаққанда 95,3% болған. 
Ал жұмыссыздық деңгейі – 4,7%, яғни 
бар-жоғы 453 мыңға жуық адам жұ-
мыссыз. Бұл ресми тіркелгендері, бос 
жүргендердің саны бұдан әлдеқайда 
артық. Жұмыспен қамтылған 9 млн-ға 
жуық адамның 6,9 млн-ы (76,3%) 
жалданып жұмыс істесе, 2,1 млн- ы 
(23,7%) 'зін қамтығандар. Пандемия 
кезінде жаңа жұмыс форматының 
таралуын ескерсек, қашықтан жұмыс 
істейтіндердің статистикасын жүргізу 
қажеттігі туындады. Осылайша, 2021 
жыл дан бері елімізде қашықтан жұ-
мыспен қамтылғанның саны артып 
келеді. Еңбек ресурстарын дамыту 
орталығының (ЕРДО) сарапшылары 
жүргізген талдау 2021 жылы елде мил-
лионнан астам адам цифрлық платфор-
маларда фрилансер болып жұмыс 

кіш 'сіп жатқанымен, үміткерлер әлі 
де жеткіліксіз. 

Сарапшылардың айтуынша, 
қажетті біліктілігі бар мамандар 

жетіспейді. Қазір елдегі бос жұмыс 
орнының 60%-дан астамы Алматы мен 
Астанада шоғырланған. Бұл урбани-
зацияның жоғары деңгейі мен осы 
қалаларда ірі және орта бизнестің бас 
кеңселерінің шоғырлануына байланыс-
ты. Бұл елдегі ішкі к'ші-қонды ынта-
ландырады. hh.kz сайтындағы барлық 
үміткердің 40%-дан астамы Алматыда, 

нің мәліметінше, осы жылы сұранысқа 
ие мамандықтың үштігіне жүргізуші 
(4,6 мың бос жұмыс орны), құрылыс 
жә не монтаждау жұмысының шебері 
(1,7 мың) және қаптаушы-б'лшектеп 
'лшеуші (1,3 мың) кірген. Күзетші, 
тас ы малдаушы, медицина қызметкері, 
тәр биеші және олардың к'мекшісіне 
сұраныс әлі де жоғары. Қазақстандықтар 
оқитын мамандықтар мен еңбек на-
рығындағы қажеттілік арасында ал-
шақтық байқалады. Сонымен қатар 
тәуел сіздік жылдарында әлемнің үздік 
ба тыс университеттерінде білім алған 
маман саны артқан, білім берудің жо-
ғары дәрежесіне ие (магистратура, 
док тор лық, докторантурадан кейінгі 
бағдарламалар) мамандар үлесі к'бе-
йіп келеді.

ТРЕНДТЕГІ К
СІП ҚАЙСЫ?

Сарапшылар жұмыс берушілер 
ұқсас қызметтер к'рсетуге бір 

ғана маманды жұмысқа алуға ұмтыла-
тынын, еңбек нарығында «бесаспап», 
кез келген жағ  дайға, 'згеріске икемді, 
soft skills қабілетке ие мамандарға сұра-
ныс артатынын жиі айтады. Aлеуметтік 
медиа мамандары, мәліметтер сарап-
шысы (дата-аналитик), IT-мамандарға 
және онлайн білім, бизнес-кеңестер 
беру ге, тауар жеткізушілерге деген ма-
м ан тапшылығы туралы да к'п естиміз. 
«Пандемия жекеленген адам дардың 
мамандығын ауыстыруына, басқа салаға 
бейімделуіне ықпал етуде. Осы орайда 
оқу орындары білім сапасын күшейтіп, 
мамандық түрлерін қайта қарауы тиіс. 
Жоғары білім дипломдары емес, қысқа-
мерзімді курстар оқыған, нақты бір сала 
бойынша кәсіби дағдылары бар маман-
дарға сұраныс арта бермек» деп жүрміз. 
Десек те, еліміздегі ең беделі, сұранысы  
жоғары, былайша айтқанда «трендтегі» 
кәсіп иесі кім?

Қазақстандық қоғамдық даму 
институты әлеуметтанулық зерттеу 
жүргізіп, соның аясында еліміздегі ең 
танымал кәсіптер рейтингін жасаған. 
2023 жылдың желтоқсанында ұсынылған 

туралы айтты. «Елімізде еңбек адамы, 
кәсіби маман ең сыйлы адам болуға 
тиіс. Олар мемлекетімізді дамытады. 
Қандай кәсіппен айналыссаң да, оны 
сапалы атқару – маңызды. Жастар 
нақ   ты бір мамандықтың қыр-сырын 
жетік білуге ұмтылғаны ж'н. Шын 
мә н і нде, ең бастысы – адал еңбек. 
Біз мұны жете түсінетін ұрпақ тәрбие-
  леу ге тиіспіз. Идеология жұмысында 
ос ы   ған баса мән берген ж'н», – деді 
Мемлекет басшысы. 

Ел тұрғындары арасында «Еңбек 
адамы» идеологиясы туралы ақпа-
раттану деңгейі т'мен. Бұл идеоло-
гияның қоғамдық дискурста талқы-
лана бастағанына к'п болған жоқ 
және «Қоғамда еңбек құндылығы 
идеологиясын ілгерілету бойынша 
2023-2025 жылдарға арналған кешен-
ді жоспары» аясындағы іс-шаралар 
былтырдан бастап қана 'ткізіле 
бастады. Зерттеушілер к'рсеткіштің 
т'мен болуын осымен түсін діреді. 
БАҚ пен әлеуметтік желі лердің жет-
кіліксіз р'лімен байланыстыратын-
дар да бар. 

Қоғамдық даму институты жүр-
гізген зерттеуде «бұл идеология тура-
лы хабардар қазақстандықтардың 
барлығы дерлік оның маңыздылығын 
түсінеді және қазіргі кезде 'зекті 
екенін атап отыр. Aлеуметтік-мәдени 
кеңістікте байлыққа ұмтылу, әлеу-
меттік мәртебе, беделге ие болу құн-
дылығы артты. Бұл еңбек саласында 
ынталандыру мүмкіндігінің азаюына, 
материалдық марапатқа мән берудің 
артуына әкелді. Сондықтан қоғамда 
тұлға болуға ұмтылу – еңбек адамы 
бейнесін қайта қалыптастыруға сұра-
ныс байқалады» делінген. 

Зерттеу барысында респонденттер 
ұсынған «Еңбек адамы» идеология-
сына сай келетін мамандықтар рей-
тингі жасалды. Оған сәйкес, бірінші 
орында едәуір алшақтықпен медици-
на мен денсаулық сақтау саласы 
мамандары (дәрігер, стоматолог), 
содан соң педагогика мен білім беру 
саласын ың иелері (мұғалім, тәрбиеші, 
оқытушы) тұр. Жетекші мамандықтар 
бестігіне мемлекеттік қызмет пен 
басқару саласы, IT мен бағдарламалық 
қамтама сыз ету әзірлеушілері (бағдар-
ламашы, әзір леуші, веб-дизайнер) 
және ғылым мен зерттеу саласы иелері 
кіреді.

Зерттеушілердің айтуынша, қоғам-
ның жоғары сеніміне ие кәсіп иесінің 
«Еңбек адамы» болуға мүмкіндігі мол. 
Еңбек нарығында мамандыққа сенім 
білдіру мәселесі зор маңызға ие. Сенім 
деңгейін анықтау мақсатында әлемдік 
ком паниялар түрлі әлеуметтанулық 
зерттеулер жүргізеді. Мәселен, Ipsos 
Global Trustworthiness Index ком-
паниясы 2021 жылы 28 дамыған елдің 
арасында зерттеу жүргізген. Оған 
сәй кес, дәрігерлер кәсібі ең үлкен 
сен  ім ге ие, сауалнамаға қатысқан-
дардың 64%-ы оларға сенеді. Aлем 
тұр ғындары ғалымдар (61%) мен 
мұғалімдерге де (55%) үлкен сеніммен 
қарайды. Ал ең аз сенім тудыратын 
кәсіптер – жарнама менеджерлері 
(15%), министрлер (14%) мен саясат-
керлер (10%).

Елімізде халықтың ең к'п сенімін 
тудыратын кәсіптер арасында 

к'шбасшылар: білім беру және педа-
гогика, ауыл шаруашылығы және 
аграрлық кәсіптер, қызмет к'рсету 
саласы, авиация және аэроғарыш 
саласы, IT және бағдарламалық 
қамтамасыз етуді әзірлеу, ғылым мен 
зерттеулер. Ал респонденттердің сенім 
деңгейі т'мен мамандықтар – құқық 
және құқықтану, мемлекеттік қызмет 
және басқару, маркетинг және жар-
нама (маркетолог, таргетолог, 
SMM-менеджер, PR-маман), әлеу-
меттік желі лердегі блогерлер.

Белгілі бір кәсіп 'кіліне сенім 
болмауына тұрғындардың жеке теріс 
тәжірибесі, сондай-ақ сол салаларда 
сы байлас жемқорлық немесе мораль-
дық құқықбұзушылықтар жағдайы-
ның жиілігі ықпал етеді. Медиа, 
қоғамдық пі к ір және әлеуметтік 
желілерде тал қыл ау арқылы да теріс 
к'зқарас қалып тасады. Мысалы, 
құқық қорғау органы ның 'кілдері 
немесе мемлекеттік қыз меткер, бло-
гер және жоғарыда а т ал ған салалар-
дың басқа да 'кілі тур алы жағымсыз 
жаңалықтар жалпы пікірге кері әсер 
етуі мүмкін. 

Түйін: 
Қазақстанның еңбек нарығына 

демография, к&ші-қон және жұмыс 
күшін б&лудегі &ңірлік теңсіздіктер, 

оның ішінде құрылымдық жалпы 
&згерістерге алып келетін ішкі және 

сыртқы факторлар үнемі әсер етуде. 
Кейінгі уақытта сарапшылар әсіресе 

жұмыс орындарын цифрландыру және 
автоматтандыру, жасанды интеллект 
енгізу сияқты жаңашылдықтар еңбек 

нарығын түбегейлі трансформация-
лайды дегенді айтып жүр. Заман 

талабын табандай алсақ жетістік 
болар еді, әрине. 
йтсе де, әлеумет-
танулық зерттеу ел тұрғындарының 

сұранысындағы кәсіп түрлерін 
к&рсетті, сәйкесінше, алдымен  осы 

маман иелерінің к&сегесін к&гертетін 
тетіктерді туралау маңызды. 

құжатқа сәйкес, бірінші орында – 
дәрігер (32,7%), екінші орында – мұғалім 
(32,4%), содан соң заңгер (14,3%), IT 
маманы (13,5%) және блогер (10,4%). 
Зерттеу авторларының айтуынша, 
респонденттердің осы кәсіптердің 
танымалдығы туралы пікірлері әлеу-
меттік қажеттілік және экономиканың 
даму тенденциясымен байланысты. 
Яғни, медициналық к'мекке және 
жалпы халықтың денсаулығына күтім 
қажеттіліктің артуына байланысты 
медицина мен денсаулық сақтау са-
ласының үлесі басым. Сондай-ақ 
пациенттер санының артуы және 
меди ц иналық қызметке қажеттілік 
арт қан COVID-19 пандемиясының 
салдары да р'л атқарды. Ал білім беру 
саласы барлық уақыттағы танымал 
салалардың бірі болды, 'йткені ол жас 
ұрпаққа білім мен дағды үйретеді.

Бір қызығы, аталмыш зерттеу ая-
сында ең жоғары жалақыға ие кәсіп-
тердің де тізбегі жасалған: мұнда да 
дәрігер (23,5%) мен мұғалім (21,9%) 
к'шбасшы, кейінгі үштікте депутат 
(14,2%), мұнайшы (13,5%) және заң-
гер (12,2%) бар. Зерттеу сарапшыла-

рының пікірінше, әртүрлі сек тордағы 
жалақы к'лемі ай мақ  тардың 

ерекшелігі мен экономикалық 
белсенділігіне байланысты. 

«Рейтинг бастап 
тұрған екеудің жайы 

түсінікті. Бұл салаға 
сұраныс жоғары. Ал 

«табиғи ресурс-
тарды 'ндіру» 
нұсқасы мұнай, 

газ немесе мине-
ралдар сияқты табиғи 

ресурстарға бай және осы 
салада жоғары ақы т'ленетін 
жұмыс орындары жиі ұсы-
нылатын белгілі бір ай-
мақтарда басым. Сондай-ақ 
респонденттер мемлекеттік 

қызмет пен саясатты да 
жоғары ақы т'ленетін салаға 

жатқызады. Бұл мемлекет осы 
саланың қызметкеріне бере 

алатын тұрақ тылық пен әлеу-
меттік жеңілдіктерге байланыс-

ты», – дейді зерттеу авторлары. 

Зерттеу нәтижесіне сүйенсек, 
дәрігер (28,8%) – ең бе-

делді кәсіп иесі. Одан кейін заңгер 
(21,3%) мен мұғалім (20,8%). Содан 

соң IT саласы (8,4%), мемлекеттік 
қорғаныс және кәсіпкерлік (әрқай-
сысы 8,4%-дан). Авторлардың айтуын-
ша, кәсіптердің беделі еліміздің 
әртүрлі 'ңірінің мәдени, білім беру 
және экономикалық ерекшелігіне 
байланысты: «Меди цина және денсау-
лық сақтау барлық алдыңғы санаттар 
бойынша жетекші сала және медици-
наның әлеуметтік маңызын ескерсек, 
бұл – заңдылық. Аз а мат тардың құқығын 
қорғау және заңды қамтамасыз ету-
дегі р'ліне байланысты құқықтану да 
жауаптардың басым үлесіне ие болды. 
Білім беру мен педагогика да қоғамның 
сұранысына байланысты беделді са-
налады. Жалпы, дәрігер мен мұғалімнің 
танымалдылығы, ең алдымен олардың 
азаматтардың денсаулығы мен білімін 
қамтамасыз етудегі маңызды р'лімен 
байланысты. Негізгі функциясы адам-
дарға к'мектесу болып табылатын бұл 
кәсіп 'кілдерінің әлеуметтік маң ызын 
айта кету керек. Заңгер беделі қазақ-
стандық қоғамның негізгі б'лігі ара-
сында тұрақтылық, табыс және мәр-
тебемен байланысты қалыптасқан 
ұстанымдарға қатысты. Бір қызығы, 
ең танымал кәсіптердің бестігіне IT 
мамандары мен блогерлер кірді. Цифр-
лық қоғамның жаңа факторларының 
танымалдылығы қазақстандық қоғам-
ның еңбек нарығындағы трендтермен 
қатар дамып жатқанын к'рсетеді. Елде 
цифрландыру ауқымы неғұрлым тез 
ұлғаятын болса, IT және цифрлық 
плат формалар саласындағы кәсіптер 
соғұрлым танымал болады деп бол-
жауға болады. Сұлулық қызметі мен 
сауық тыру, туризм және қонақжайлы-
лық, сондай-ақ әлеуметтік қорғау және 
сақтандыру қызметтері сияқты басқа 
салалардың танымалдығы респон-
денттер арасында т'мен».

Қазір еңбек нарығында география-
лық, ұлттық шектеулер жоқ. Бұл мүм-
кін дікті жұмыс берушілер мен іздеу шілер 
де барынша қолдануда. Еңбек нарығы-
ның макродеңгейдегі болашағында 
онлайн-қызметтер 'сіп, заманауи 
кәсіптерге сұраныс артады. Aйтсе де, 
елімізде трендегі мамандықтардың 
к'шбасшысы дәстүрлі кәсіп иелері –  
дәрігер, мұғалім, мемлекеттік қызмет-
кер және тағы басқа. Aрі бұл салалар-
да да маман тапшы. Айта кетейік, 
мұғалім, дәрігер, 'рт с'ндіруші, тәр-
биеші және мемлекеттік қорғаныс 
сәйкесінше күйзелісі жоғары кәсіпке 
жатады. Зерттеу нәтижесі к'рсеткен-
дей, бұл тізімге 'німділікке қойылатын 
жоғары талаптар, белгісіздік пен 
тәуекел, тұрақты эмоционалды жүк-
темелер, ара-тұра орын алатын тұлға-
аралық қақтығыстар, қоғамдық сынға 
ұшырайтын және назар аударатын 
кәсіптер кірген. 

«ЕҢБЕК АДАМЫ» КІМ?

Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев «Aділетті мемлекет. 

Біртұтас ұлт. Берекелі қоғам» атты 
Жолдауында еңбекқор адамның қадірі 

істегенін к'рсетті. Бір қызығы, олар-
дың 78%-ы фрилансингті ресми 
жұмыс пен біріктірді. Қазақстанда 
фрилансер лердің саны орта есеппен 
айлар бойынша 255,8 мың адамға 
жетті. Оның 48%-ы тек бір тапсырыс 
берушіге, 18%-ы екеуіне, 10%-ы үшеуі-
не жұмыс істеді. Фрилансерлердің 
не гізгі үлесін білім беру және сауда 
салаларының 'кілдері (әрқайсысы 
15%-дан), сондай-ақ мемлекеттік 
басқару және әлеуметтік қамсыздан-
дыру секторы (13%) құрады. Жұмыс-
сыздардың жұмыс іздеу динамикасы 
да қызық. Түйіндемелердің бос орын-
дарға қатынасы арқылы hh.индекс 
негізінде еңбек нарығындағы бәсеке-
лестік деңгейін бағалауға болады. 2022 
жылы бұл к'рсеткіш 'сіп, 1,2 коэффи-
ц иентке жеткен, яғни бір бос орынға 
т'рт адам үміткер болды. Еңбек на-
рығында бір ұсынысқа 5-6 түйіндеменің 
бол уы қалыпты саналады. Бұл к'рсет-

20%-ы Астанада жұмыс іздейді. [ңір-
лерді дамыту бойынша шар алар кешені 
қабылданбаса, 'ңірлік теңгерімсіздік 
проблемасы одан әрі шиеленісе береді. 
Еңбек нарығы күрт 'згеруде. Енді ол 
2000 жылдан кейін туған ұрпақ есебі-
нен 'седі. Жыл сайын 300 мыңнан 
астам жас еңбек нарығына қадам ба-
сады. Қазірдің 'зінде жұмыс күшінің 
60%-ы миллениал дар мен «Z» ұрпақ, 
ал 2030 жылға қар ай бұл к'рсеткіш 
80%-ға жетеді. Осының барлығы жұ-
мыспен қамту саясатын түбегейлі 
қайта қарауды, ең алдымен жастарды 
жұмыспен қамтуды к'здейді.

Ұлттық статистика бюросының 
2022 жылғы дерегінше, жұмыс орын-
дарының жартысынан к'бі (53%) орта 
білікті, ал үштен бір б'лігі (29%) жо-
ғары білікті маманды қажет етеді, 17 
пайызы жұмысшының білім-дағдысы-
на еш талап қоймайды. Еңбек және 
хал  ықты әлеуметтік қорғау министрлігі-

Елімізде халықтың ең к�п сенімін тудыратын кәсіптер арасында 
к�шбасшылар: білім беру және педагогика, ауыл шаруашылығы және 

аграрлық кәсіптер, қызмет к�рсету саласы, авиация және аэроғарыш 
саласы, IT және бағдарламалық қамтамасыз етуді әзірлеу, 

ғылым мен зерттеулер. Ал респонденттердің сенім деңгейі т�мен 
мамандықтар – құқық және құқықтану, мемлекеттік қызмет және 

басқару, маркетинг және жарнама (маркетолог, таргетолог, 
SMM-менеджер, PR-маман), әлеуметтік желілердегі блогерлер.

МАМАНДЫҚТА МӘН БАР, 

БОЛСА...
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Біліктілік талаптары:
 1) экономика және/немесе қаржы, және/немесе есеп 

және аудит және/немесе қаржылық менеджмент және/не-
месе қаржы және несие салаларындағы жоғары кәсіптік білім;

 2) аудит және/немесе бухгалтерлік есеп және/немесе 
қаржы саласындағы жұмыс тәжірибесі – кемінде үш жыл;

 3) Қазақстан Республикасының нормативтік құқықтық 
актілерін, оның ішінде аудит, бухгалтерлік есеп және салық 
салу мәселелері бойынша білу;

 4) «Аудиторлық қызмет туралы» Қазақстан Республи-
касының Заңына сәйкес алынған «аудитор» біліктілік куәлі-
гінің болуы;

 5) халықаралық қаржылық есептілік стандарттарын және 
Internal Auditors Inc институты әзірлеген ішкі аудиттің халықа-
ралық кәсіби стандарттарын, Халықаралық аудит стандартта-
рын (ISA) білу;

6) қосымша арнайы даярлығы, атап айтқанда ішкі аудит 
саласындағы CIA (Сертификатталған ішкі аудитор) сертифи-
каты және/немесе ACCA (сертификатталған бухгалтерлер 
қауымдастығы) және/немесе DipIFR дипломы (халықаралық 
қаржы саласындағы диплом) бар. Есеп беру) және/немесе CIPA 
(Сертификатталған халықаралық кәсіби бухгалтер) сертифи-
каты және/немесе DipPIA дипломы (Кәсіби аудитор дипломы);

 7) мемлекеттік және шет тілдерін білу.

Конкурсқа қатысу үшін қажетті құжаттар:
1. Басқарма Т<рағасы-Ректордың атына жазылған <тініш;
2. Кадр есебі ж<ніндегі жеке іс парағы, <мірбаян;
3. Жоғарыда к<рсетілген біліктілік талаптарына сәйкес 

жоғары білім туралы дипломдарының, «аудитор» куәлігінің 
және қосымша арнайы даярлығы туралы дипломдарының 
немесе сертификаттарының нотариалды расталған к<шірмелері;

4. Мінездеме; 
5. Қазақстан Республикасы Бас прокуратурасының Құқықтық 

статистика және арнайы есепке алу ж<ніндегі комитетінің есеп-
тері бойынша тұлғаның қылмыстық құқықбұзушылық жасауы 
туралы мәліметтердің болуы не болмауы туралы анықтама.

6. № 075 медициналық анықтама.
7. Тіркеуде тұрмайтыны туралы наркологиялық және 

психоневрологиялық ұйымдардан анықтама. 
Құжаттар тапсыру мерзімі: хабарландыру жарияланған 

күннен бастап 10 күн. Құжаттарды мына мекенжайға тапсыру 
керек: 

Талдықорған қаласы,
Жансүгіров к., 187а,
І. Жансүгіров атындағы ЖУ
Директорлар кеңесінің корпоративтік хатшысы 
Искаков А.И. 
тел. 8(7282)22-00-51, ұялы тел. 8701 980 49 73

«Ілияс Жансүгіров атындағы Жетісу университеті» коммерциялық емес акционерлік қоғамы ішкі аудит қызметінің аудиторы бос қызмет орнына конкурс жариялайды.

 Мақта шаруашылығымен 
қазақ жерінің оңтүстік <ңірінде 
1888 жылдан бастап айналысқан, 
оны к<пшілік біле бермейді. 
Gрине, елімізде мақта шаруа-
шылығының <ркендеу кезеңі 
кеңестік дәуірдегі Мырзаш<л 
аймағын игерумен тікелей бай-
ланысты болды. Осы аймақта 
туып, бүкіл ғұмырын Мақтаарал 
<ңірінің <ркендеуіне арнаған ел 
азаматы, Қазақстан Республи-
касы Ұлттық ғылым академия-
сының академигі Ибадулла 
Үмбетаевтың <мірі, еңбек жолы 
да негізінен мақта шаруа-
шылығымен тығыз байланысты. 

Ибадулла Ізәтіллаұлын 1992 
жылы ол Жетісай, мен Созақ 
ауданына әкім болып тағайын-
далғаннан бастап біліп, <мірінің 
соңына дейін жақын араластым. 
Сабырлы, бір ауыз артық с<зі 
жоқ, адамгершілік қасиетке бай, 
парасатты азамат еді.

2002 жылы Қазақстанның 
аграрлық ғылымында <ңірлік 
он ғылыми- <ндірістік орталық 
құрылып, мен Оңтүстік-Батыс 
ауыл шаруашылығы ғылыми-<н-
дірістік орталығының бас ди-
ректоры болып тағайындалдым. 
Орталықтың құрамына Жамбыл 
қаласында орналасқан Қазақ су шаруа-
шылығы, Шымкент қаласындағы Қазақ 
қарак<л шаруашылығы және Оңтүстік 
Қазақстан ауыл шаруашылығы, Қызыл-
ордадағы Қазақ күріш шаруашылығы 
ғылыми-зерттеу институттарымен қатар, 
Мақта шаруашылығы, Вавилов атындағы 
Арал <ңірі <сімдіктердің гендік қоры, 
Атырау ауыл шаруашылығы тәжірибе 
стансалары және жеті тәжірибе шаруа-
шылықтары кірген болатын.

Мақта шаруашылығы тәжірибе стан-
сасының директоры Ибадулла Ізәтіллаұлы 
бірде маған «Gбеке, <збек ғалымдары 
«Қазақстанда егіліп жатқан мақта сорт-
тарының патенттері Tзбекстанға тиесілі. 
Сондықтан  шаруашылықтар бізбен сол 
сорттарды еккендері үшін келісімшартқа 
отырып, қаржы т<леулері керек» деп 
жатыр. Tзім-ақ олармен с<йлесемін ғой, 
бірақ <збек халқын білесіз, олар жоғары-
дағы басшылардың алдарына барғанды 
жақсы к<реді, бірге барайық», – деді. 
Осылайша, екеуміз Tзбек мақта шаруа-
шылығы ғылыми-зерттеу институтының 
директорына бірге барып жолықтық. Сол 
жерде мен Ибадулла Ізәтіллаұлының мақта 
шаруашылығы саласын жетік білетініне 
әрі басшылармен, ғалымдармен жоғары 
деңгейде с<йлесе алатынына к<зім жетті. 
Ол сол кездегі қаржы тапшылығын, ша-
руаларға мақта саласымен айналысу қиын 
болып жатқанын жан-жақты айтып, ал 
мен болсам жалпы сорттарға алынған 
патенттердің қазақ жерінде егілген мақта 
түрлеріне берілгенін айттым. Gрине, оның 
себебі осы сала бойынша Қазақстанда 
мақта институтының болмағанын айтып 
дәлелдедік. Ибадулла Ізәтіллаұлының 
уәжімен <збек ғалымдары келісіп, осы 
сала бойынша бірге зерттеулер  жүргізіп, 
халықаралық байланыстарға шығуға 
уағдаласты. Бұл іссапардың мен үшін орны 
б<лек болды, <йткені басқа саланың 
маманы бола тұра орталықтың басшысы 
болғаннан соң мақта шаруашылығының 
негізін білуім керек болатын.

Ибадулла Ізәтіллаұлы к<реген азамат 
еді. Ол менімен кездескен сайын Қа-
зақстанға мақта шаруашылығы ғылы-
ми-зерттеу институты қажет екенін ай-
татын. Бірде Мақта тәжірибе стансасымен 
жан-жақты таныстым. Кеңестік кезеңде 
салынған үлкен б<лмелері бар кең ғима-
рат, мақта егіс алаңы, автогараж, мақта 
тұқым-шитін дайындайтын тәжірибе 
зертханасы, ауылды жерде болса да ғылы-
ми-зерттеу институтының барлық талап-
тарына сай келетін мекеме екен. Ибадул-
ла Ізәтіллаұлының мені тәжірибе ст ан-
 сасымен толық таныстырып жүргенін 
түсіндім және ол осы саланың нағыз 
патриоты екенін білдім. Оның әрбір с<зі, 
әрбір іс-әрекеті тиянақты болатын. Ол 
кездесуде дәл сол уақытта ғылыми-зерт-
теулерге керегі ең қажетті мақта тұқым-
шитін тазалап, <ңдеп егуге дайындайтын 
кіші цех екенін, оны қай жерден алуға 
болатынын айтты. Орталыққа б<лінген 

қаржылардың есебінен сол цехты алдық. 
Осылайша, ғалымдардың зерттеулерін 
жүйелі түрде жүргізу мүмкіншілігі туды.

Ибадулла Ізәтіллаұлымен жиі араласып, 
оның мақта шаруашылығы бойынша маған 
берген ақыл-кеңесі <з нәтижесін берді. 
Жалпы, маманның <з жұмысын жетік 
білуіне к<п жағдай байланысты. 2005 жылы 
облысқа сол кездегі Ауыл шаруашылығы 
министрі Асқар Мырзахметов келіп, үлкен 
жиын <ткізді. Жиыннан соң Оңтүстік 
Қазақстан облысы әкімінің бірінші орын-
басары Ислам Gбішев маған «Cіз әуежай-
ға келіңіз, министрді шығарып саламыз», – 
деді. Gуежайда министрмен жақсы отырып, 
ашық әңгімелесудің реті келді. Сол жер-

де Асқар Исабекұлы мақта шаруашылығы-
ның жағдайын сұрады. Мен жалпы 
жағдайды, проблемаларды айта отырып, 
Мақта шаруашылығы ғылыми-зерттеу 
институтын құру қажеттілігі туындағанын 
айттым. Ол маған: «Cала бойынша тәжіри-
бе стансасы бар ғой, әрі бір ғана облыс 
мақта <сірумен айналысады, ғалымдар да 
аз», – деді. Ибадулла Ізәтіллаұлының 
маған айтқан уаждері есімде, Асқар Иса-
бекұлына <збек ғалымдарымен болған 
әңгімені, кезінде ғылыми-зерттеу инсти-
тутына сай ғимарат салынғанын, бір топ 
ғалымдардың осы салада жұмыс жасап 
жатқанын, станса ғалымдарының халық-
аралық деңгейге шыға алмай жатқанын, 
мақта саласында Бразилияда халықаралық 
ұйым бар екенін, оның Қазақстанды 
тіркеуге алмай Tзбекстан арқылы ғана 
оның жұмысына біздің ғалымдардың 
қатыса алатынын айттым. Асқар Исабекұлы 
<те білікті, ауыл шаруашылығын жетік 
білетін басшы ғой, к<п ашық шешім айтқан 
жоқ. «Ойланайық», –   деді. Жолшыбай 
ұшақта министр ойланған болуы керек, 
ертеңіне Ибадулла Ізәтіллаұлын Астанаға 
Ауыл шаруашылығы министрлігіне шақыр-
тып, Үкіметке ұсыныс дайындалды. 
Нәтижесінде, Мақта шаруашылығы 
тәжірибе стансасының негізінде Қазақ 
мақта шаруашылығы ғылыми-зерттеу 
институты ашылып, оған арнайы қаржы 
к<лемі қаралды. Ол қаржы Оңтүстік-Ба-
тыс ауыл шаруашылығы ғылыми-<ндірістік 

орталығына б<лінді. Сол б<лінген қаржы-
ны Ибадулла Ізәтіллаұлы <те тиімді 
пайдаланып, институттың ғимаратын 
толық күрделі ж<ндеуден <ткізіп, оның 

алдынан т<бесі жабық, мақташы-
лармен жиын <ткізетін кең к<лемді 
алаң салынды. Жаңа зертханалық 
әлемдік деңгейге сай құрылғылар 
алынып, тәжірибе егіс алаңы 
кеңейтілді. Осылайша, Ибадулла 
Ізәтіллаұлы Қазақстандағы мақта 
шаруашылығы ғылымын жоғарғы 
дең   гейге к<теруге ерекше үлес 
қосқанын атап <ткенді ж<н к<рдім.

Ол Бразилия, Америка Құрама 
Штаттары, Қытай, Tзбекстан және 
Үндістан мемлекеттерінде <ткен 
мақта ж<ніндегі халықаралық 
жиындарға қатысып, <з ой-пікірін 
ортаға сала білді. Бірде Қытай 
мемлекетіне барып қайтарда маған 
соғып, қалтасынан мақтаның 
тұқым-шитін алдыма тастап: 
«Gбеке, мына қоңыр түсті мақта 
беретін тұқымдық шитті Қытай 
жерінен алып келдім. Оны <з 
алқабымызда егіп к<ремін. Егер 
шықса, ұрығын к<бейтемін», – деді. 
«Шекарадан қалай <ттіңіз» де-
генімде, «қалтама салып» дегені 
бар. Ол мақта саласының нағыз 
патриот азаматы болатын. Осы-
лайша, қазақтың Мырзаш<л 
жерінде қоңыр мақта пайда болды. 

Институттың мақта алқабымен, 
жаңа ғимаратымен, мақтаның 
жаңа сорттарымен, жалпы атқа-
рылып жатқан іс-шаралармен 

танысу үшін 2006 жылы сол кездегі Қа-
зақстан Республикасы Премьер-Минис-
трінің орынбасары, Ауыл шаруашылығы 
министрі Ахметжан Есімов пен Оңтүстік 
Қазақстан облысының әкімі Tмірзақ 
Ш<кеев келді. Ибадулла Ізәтіллаұлы сол 
жерде <те білікті, білімді, жан-жақты әрі 
ғылымды <ндіріспен ұштастыра білетін 
ғалым екенін к<рсетті.

Ибадулла Ізәтіллаұлы үлкен жүректі 
азамат еді. Менің бауырым Шымкент 
қаласындағы «Фосфор» ірі медициналық 
орталығының директоры, бас дәрігері, 
медицина ғылымының докторы, профес-
сор Иманәлі Байдәулетов: «Gбеке, ұлым-
ды <зіңіздің әріптесіңіз Ибадулла Ізәтіл-

лаұлының қызына үйлендірейін деп 
жатырмын. Жетісайда жақында құдалық 
әрі қыз ұзату тойы болады. Сол іс-шараға 
сіз баруыңыз керек. Оның басты себебі – 
Ибадулла Ізәтіллаұлы «құданың құрамын-
да Gбдірахман Омбаев болсын» деген <тініш 
айтты», – деді. Сонымен, әріптесімнің 
үйіне құда да болып барған кезім болды.

Gрине, мен үшін Ибадулла Ізәтіллаұлы 
– әріптес ретінде де, жақын жолдас ретін-
де де, құдай қосқан құда ретінде де орны 
ерекше азамат. Ойламаған жерден <мірден 
ерте кетті, бірақ артына <шпес із қалдыр-
ды. Олар – асыл жары, ұл-қыздары, не-
мерелері, туыс-бауырлары, қызметтес 
болған әріптестері, әрине ең қиын кезде 
сақтап қалған, <зінің алғашқы еңбек 
жолын  бастаған Қазақ мақта шаруашылығы 
ғылыми-зерттеу институты.

Жалпы, Ибадулла Ізәтіллаұлының 
<скен <мір жолы, мектебі, елге тынбай 
қызмет жасауы, қазақ еліне, оның ертең-
гі күніне, дамуына қосқан үлесі елеулі. 
Оның атымен ауданның, облыс орталығы 
Түркістан қаласының  к<шесінің бірін, 
<зі ашылуына зор үлес қосқан Қазақ мақта 
шаруашылығы ғылыми-зерттеу институ-
ты аталып жатса, <те орынды шешім 
болар еді.

  
;бдірахман ОМБАЕВ,

Мемлекеттік 
сыйлықтың лауреаты,

     профессор

ЕҢСЕСІ БИІК 
АЗАМАТ ЕДІ

Түркістан облысы ауыл шаруашылығының негізгі дақыл-
дарының бірі – мақта. Бұл аймақ – мақта өндіру жөнінен 
еліміздегі бірден-бір өңір. Мақта –  ежелден «ақ алтын» атанған 
ең құнды ауыл шаруашылығы дақылы.

Қазақ мақта шаруашылығы ғылыми-зерттеу институты-
ның құрылуы сала бойынша жаңа бағыттағы зерттеулерді 

�ркендетіп дамытуға мүмкіндіктер ашып, жаңа к�лемді 
бағдарламалар жасалып іске асты, халықаралық конферен-

цияларда, симпозиумдарда, конгрестерде қазақ мақтасы 
туралы ғылыми-�ндірістік баяндамалар жасалып, 

Қазақстан халықаралық деңгейдегі мақта дақылымен 
айналысатын ел болып танылды. 

%рине, оның басы-қасында Ибадулла 
Ізәтіллаұлы болды.

 Жалпы, интернет жеңіл ақша табудың 
к<зіне айналып тұр. Gрине, интернет 
арқылы ақша табу үшін к<п тер т<гіп, 
жұмыс істеу қажет. Ең бастысы, білім 
мен кәсіби біліктілік керек. Таңғаларлығы 
сол, әлеуметтік желідегі алаяқтар <те 
шебер және түрлі әдістерді ойлап табады. 
Бір қарағанда, олардың с<зінен <тірік 
таппайсыз. Бәрін м<лдіретіп айтқанда-
рына еріксіз сендіреді. Істің мәнін білетін 
тәжірибелі адам болмаса, оп-оңай алда-
нып қалуы әбден мүмкін. Себебі олар – 
мықты психологтар. Адамның осал тұсын 
д<п басады. Полиция алаяқтарға қарсы 
күрес үшін киберпол б<лімін ашты. Бұл 
б<лім аты айтып тұрғандай, кибер қыл-
мысқа қарсы жұмыс істейді. С<з реті 
келгенде айта кетейік, тек биылғы жылы 
Батыс Қазақстан облысының <зінде 
алаяқтардан келген шығын 165 млн 
теңгеге жеткен. 

– Біз киберқылмысқа қарсы жұмыс-
ты жандандыру мақсатында осы кибер-
полды құрдық. Бұл жерде осы салаға 
машықтанған мамандар жұмыс істейді. 
Олардың қолдарында қажетті техникалық 
мүмкіндіктері бар. Жалпы, біздің облыс 
бойынша биылғы жылдың <зінде 60 
адамды алаяқтық қылмысы үшін ұстадық. 
16 адам сотталды, – дейді БҚО ПД Кри-
миналдық полиция басқармасы бастығы-
ның орынбасары Артур Мусағалиев.

Жалпы, БҚО бойынша т<рт айда 244 
алаяқтық фактісі тіркелген. Мамандар 
қазір алаяқтықтың ішінде ең кең тараға-
ны – «интернет алаяқтық» дейді. Бұдан 
б<лек, қызмет к<рсету саласында да 
алаяқтық фактілер тіркеліп тұрады. 
Gсіресе, «Қытайдан тауар әкеліп сатамын, 
табыс табамын» дейтіндер алаяқтардың 
құрығына жиі түседі. Қазір БҚО ПД 33 
жасар Г. есімді азаматшаға қатысты 
қылмыстық істі тергеп жатыр. Ол ақпан 
айында соттың шешімімен қамауға 
алынған болатын. Сот материалында 
азаматша Г. келтірген шығын 124 млн 
асады деп к<рсетілген. Бұл тек тергеудің 
басында келген шығын к<лемі, тергеу 
әлі аяқталған жоқ. 

Белгілі болғандай Г. есімді азаматша 
Қытайдан арзан бағамен тауар әкеліп 
беремін деп адамдардан ақша жинаған. 
WhatsApp желісі арқылы бірнеше чат 
ашып, Қытайдан тауар тасуға ниетті 
қарайған қыз-келіншектің басын бірік-
тірген. Сол чатқа түрлі фотолар салып, 
«тауарыңыз әне келеді, міне келеді» деп 
уақытты соза берген. Айналып келген-
де, не тауар жоқ, не ақша жоқ. Істің 
соңында алданғандарын білген бір топ 
әйел Г. есімді келіншектің үстінен арыз 
жазып, полиция қылмыстық іс қозғап 
отыр.  

Мұндай қылмыстық істерді тізбектеп 
келтіре беруге болады. Ең сорақысы, 
Ақсай қаласының тұрғыны <мір бойы 
жинаған 100 млн теңге ақшасын бір 

аптаның ішінде алаяқтардың есепшоты-
на аударып жіберген. 

– Алаяқтар қазір банк қызметкер-
лерінің құжаттарын жасатып алады. 
Жуырда Ақжайық ауданының тұрғынын 
2 млн теңгеге алдап кетті. Азамат алданға-
нын кейін білген. Алаяқ банктің барлық 
құжатын жіберген, видеоқоңырауға 
шығып к<рсеткен, сендірген. Ресми 
құжатты к<рген азамат шүбәсіз сенген. 
Бар жинаған 2 млн ақшасын алаяқтың 
есепшотына аударып жіберген. Ал Ақсай 
қаласының тұрғыны дәл осылай 100 млн 
теңгесін аударып берген, – дейді Артур 
Мусағалиев.

Алаяқтар к<біне «Біз банктенбіз, 
сіздің есепшотыңызға біреулер шабуыл-
дап жатыр, қаржыңызды шұғыл құтқару 
керек, мен айтқан есепшотқа ақшаны 
аударыңыз» деп алдайды. Tкінішке қарай, 
осы с<здерге сеніп қанша адам ақшасынан 
қағылды. 

Қазіргі алаяқтар жасанды интеллек-
тіні де қатты меңгерген. Адамның дауы-
сын, бет-бейнесін <згерту деген оларға 
түк емес. 

– Жаңа технологиялардың дамығаны 
жақсы. Бірақ оны адамзатты алдауға, 
арбауға пайдалану – қылмыс. Қазір 
жасанды интеллект арқылы адамның 
бет-бейнесін <згертіп алады. Сосын 
видеоқоңырауға шығады. Адамдар ви-
деоға шыққасын алданбаймыз, к<ріп 
тұрмын ғой деп ойлайды. Ал видеоның 
артында кім тұрғанын ешкім білмейді. 
Жалпы, алаяқтарға алданбаймын деген 
ниетпен с<йлесу де дұрыс емес. Олар 
жақсы психолог болып келеді, алданбай-
мын деген адамның <зі алданады. Сон-
дықтан ең дұрысы олармен с<йлеспеу, – 
деп атап <тті Артур Ғайсаұлы. 

Қазір полицияның қарауында 158 
қылмыстық іс тергеліп жатыр. 63 іс қыл-
мыс құрамы болмауына байланысты 
қысқарып кетіпті. Биылғы жылдың т<рт 
айында 83 істің тергеуі аяқталып сотқа 
кеткен. Осының ішінде 27-сі – интернет 
алаяқтығына қатысты қылмыстық істер. 

Батыс Қазақстан облысы

АЛАЯҚТАР АЙЫЛЫН 
ЖИМАЙ ТҰР

Бгінде әлеуметтік желі ар�ылы ж�мыс табамын, табыс табамын деген-
дер ді" �атарында алая�тар$а алдан$андар саны артып отыр. Алая�тар – 
мы � ты психологтар. Олар /здеріне �ажетті «жемтікті"» осал т�сын /те 
жа � сы біледі. Сол с�раныс�а орай �ажетті а�параттарды жіберіп отырады. 
Мә селен, адам жа�сы ж�мыс іздеп отыруы ммкін немесе �осымша табыс 
к/зін іздейді. «К/ктен іздегенім желіден табылды», – деп �уан$ан адамдар 
алдынан шы��ан трлі сілтемелерге кіреді, бәрін н�с�ама$а сай орындайды, 
банк картасын тіркейді. Ар$ы жа$ы белгілі. 

Ара$а бірнеше уа�ыт салып, алая�тарды" екінші тобы іске �осылады. 
Олар /здерін банк �ызметкері ретінде таныстру ар�ылы /здері әлеуметтік 
желі ден «аула$ан» ��рбанны" бар а�шасын сыпырып алады. Б�л – алая�-
тарды" ж�мыс істеу тәсілі. Алая�тар туралы жа�сы пікір айту$а болмайтын 
шы$ар. Дегенмен барды бар дейікші. Мәселен, алая�тар /те білімді, ол ар-
ды" ішінде кәсіби хакерлерден т�ратын мы�ты команда бар. :рі олар ды" 
�олында$ы техникалы� ��ралдары да мы�ты. Адамны" дауысын /згерту, 
бет-бейнесін �айта жасау, жасанды ��жат дайындау деген алая�тар шін 
тк емес. Ал осы алая�тар$а �арсы кресетін полицияны" �олында не бар?

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА



Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ  

Аталған жоба туралы түсірілген теле-
хикая шынайы оқиғаны негізге ала оты-
рып, білім беруде ауыл балаларына ерек-
ше назар ауғанын к�рсетеді. Оқиға желісі 
IQanat республикалық олимпиададан 
жеңімпаз атанған оқушының �мірі тура-
лы �рбиді. Яғни, ауыл балалары да бұғып 
қалмай, білімнің биік белесін бағын-
дыруға қауқарлы екенін алға тартады. 
Айта кетейік, бұл сериалды әй гілі «Кани-
кулы OFF-line» франшиза сының автор-
лары түсірді.

«Телесериал 16 б�лімнен тұрады. )р 
б�лімінде бас кейіпкер әртүрлі маман-
дықты таңдайды. Біріншісінде бизнесмен 
болса, екіншісінде құрылысшы болып 
түрлі �згерісті басынан кешіреді. С�йтіп, 
�мірге қажет болатын барлық маман-
дықты к�реді. Ең соңында таңдаған ма-
ман  дығын әзірге айта алмаймыз, ол 
к�ре ременге құпия болуы керек. Актерлік 
құрамда IQanat-тың оқушылары да бар. 
Бірақ біздің басты мақсатымыз – осы 
мектептің оқушыларын белгілі бір р�лге 
кіріктіру емес, балалардың бойындағы 
шығармашылық қабілеттерін жетілдіру», 
– дейді жобаның атқарушы продюсері 
Аруана Серікбаева. 

Оның айтуынша, «IQanat» сериал мен 
шынайы �мірдегі білім беру жүйесінің 
арасында айтарлықтай айырмашылығы 
бар от басы лық к�ркем туынды. 

«Сериал бойынша балалардың сабақ 
�ту үрдісі �згеріске ұшырайды. Олар 
сабақтарын сыныпқа б�лініп �тпейді, Ақ 
орда, К�к орда, Қызыл орда сияқты 
топтарға б�лінеді. Одан б�лек, телесериал 

арқылы қазіргі ұрпақ тәрбиесін, білімдегі 
жетістіктерін к�рсеткіміз келді. Бұл үшін 
ұлттық құндылықтарымызды, садақ ату, 
күрес сияқты дәстүрлі ойындарымызды 
максималды түрде к�рсетуге тырыстық. 
Ұрпақ тәрбиесін к�рерменге толық 
жеткізу үшін IQanat-тың жұмыс істеу 
жүйесінде бар дүниелерді қолдандық. 
Мәселен, Абайдың келтірген бес асыл 
ісін де к�ркем туындының негізгі идея-
сына арқау еттік», – деді А.Серікбаева. 

Сериалдағы бас кейіпкер Айболдың 
р�лін ойнаған  – Саят Ата бай. Ол – Қазақ 

ұлттық �нер университеті колледжінің 
2-курс студенті. Айтуынша, бұл – жас 
актердің алғашқы ауқымды жобасы. Жо-
ға ры оқу орнын тәмамдаған нан кейін 
әскерге барып, болашақта театрға келуді 
жоспарлап отыр. Қазір мектеп оқушы-
ларының арасында �зекті болып отырған 
мамандық таңдау мәсе лесін к�рерменге 
жеткізу үшін барын сал ған актер �зін 
кейіпкеріндей түрлі сала да сынап к�ргісі 
келетінін айтты. 

« 8зінің мамандығын таппай жүрген 
оқушының р�лін ойнау, алғашқы кезде 
мен үшін түсініксіздеу болды. 8йткені 
кейіпкер таңдауын �згерткен сайын 
мінез-құлқы да �згереді. Бір күйден екін-
ші күйге ауысып, оған бейімделуім кіш-
кене ұзаққа созылды. Кейін бұл р�лге де 
ендім. Жалпы, Айболды к�рерменге сол 
қалпында жеткізу кезінде бастаған істі 
аяғына дейін жеткізу керегін түсіндім. 
Сонда ғана к�здеген мақсатыңызға жете-
сіз. Телесериалда IQanat-тың шы найы 
�мірі толық к�рсетілді деп ойлай мын. 

8йткені түсірілім барысында осы мек-
тептің де оқушылары актерлік қыры нан 
к�рінді. Бұл менің басты р�лді ойна ған 
жобам болғандықтан, арасында кейбір 
сахналарды қайта-қайта түсірдік. Мы-
салы, терезеге қарап отырған Айбол дың 
анасын сағынып, телефон арқ ы лы 
с�йлесетін сахнасы бар. Басқа адамға �з 
анама болған сағынышты білдіру �те 

ауыр болды. Дегенмен осындай сахна-
ларды �з деңгейінде алып шықтым деп 
ойлаймын», – дейді актер Саят Атабай. 

IQanat – Қазақстанның барлық �ңі-
рін  дегі ауыл оқушыларын қолдауға ба-
ғытталған әлеуметтік-білім беру жо басы. 
IQanat Білім беру қорының ака демиялық 
директоры Зухра Шегенова осы жоба 
туралы түсірілген сериалдар ауыл бала-
лары на құлаққағыс бола ала ты нын да 
жа сырмады. 

«IQanat High School of Burabay мекте-
бінің басты мақсаты – оқушыларға 
Қазақ станның ең үздік және шетелдердегі 
жоғары оқу орындарына түсуге мүмкіндік 
беру. Сонымен қатар IELTS, SAT, NUET 
ха лықаралық емтихандарына дайын-
дықты жүйелі түрде жүргізеді. Бүгінде 
аталған мектепте оқып шыққан ауыл 
мек   тептерінің оқушылары рейтингі жо-
ғары оқу орындарына: Nazarbayev Univer-
sity, University of Purdue, Polytechnic Uni-
versity of Hong Kong, University of Chicago 
грантқа оқуға түсті. Мұндай мүмкін дік-
терді экраннан к�рсету арқылы шетте 
жатқан ауыл балаларын білім алуға тарта 
ала мыз», деді қордың академиялық ди-
рек торы. 

Зухра Шегенованың айтуынша, соң-
ғы үш жыл ішінде аталған мектептің  36 
оқушысы Назарбаев университетіне, 38 
түлегі шетелдің үздік жоғары оқу орын-
дарына грантқа түсіп, білім к�к жиегін 
кеңейтіп жүр. Айта кетейік,  IQanat – 150-
ден астам қазақстандық кәсіп кердің 
қолдауымен жүзеге асып отырған білім 
беру жобасы. Қолдаушылардың ішінде 
ІnDrive негізін қалаушы Арсен Томский, 
елдегі ең ірі бастапқы бизнес қолдаушы 
Мұрат )бдірахманов, TS Development 
компаниялар тобының иесі Серік Т�л-
басы, Kusto Group Pte Ltd басқа ру шы 
директоры және директорлар кеңесінің 
мүшесі Қанат К�пбаев, Atasu LOGISTICS 
негізін қалаушы Марат Жұман, G&G 
Glamour президенті Гаухар Қаппарова 
және бірқатар кәсіпкерлер қатарды то-
лық тырып тұр. Жомарт және ізгі жүректі 
жандар жобаны қолдай отырып, білім 

мен ынталандырып, бас тап қы мүмкін-
діктер беру арқылы ауыл балаларының 
�мір сүру деңгейін �згерту ге баса назар 
аударды. Қор дерегінше, қазір ауыл бала-
лары қалалық қатарлас тарынан 1-1,5 
жылға артта қалып отыр. Салдарында 
ауыл түлектерінің т�рттен бірінен астамы 
ҰБТ-да шекті балл жинай алмауда.  

IQanat-тықтардың айтуынша, биылғы 
жаңа оқу жылынан бастап мектепте 
«Лига плюща» тобы �з жұмысын бастай-
ды. Бұл – АҚШ-тағы түлектері бүкіл 
әлем ге танымал ең беделді 8 жеке универ-
ситет тобы. Олардың ішінде мемлекет 
басшылары, әлемдегі ең ірі компания-
лардың жетекшілері, зерттеушілер, Но-
бель, Пулитцер және басқа да халықара-
лық сыйлықтың иегерлері бар. 8кінішке 
қарай, ауыл балаларына арналған әлем-
дегі ең жақсы білім алудың ерекше мүм-
кіндігі түсірілімін ерте бастаған теле-
сериал дың сценарийіне енбей қалды.
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Білім саласына 
бағытталған отандық 

кинолардың ішінде мектеп 
жасындағы балалардың 
әлеуметтік мәселесін 
көтергені бар да, ал 
мамандық таңдауда 
көмектесетін, ауыл 
балаларына да ерекше 
қолдау білдіретін 
жобалардың бар екені 
туралы нақты түсірілген 
кинотуындылар жоқтың 
қасы.  Жуырда IQanat білім 
беру жобасы туралы 
телесериал түсірілімі 
аяқталды. Көркем туынды 
биыл күз мезгілінде 
көрерменге жол тартпақ.

ҚАНАТЫН 
КЕҢГЕ ЖАЙДЫ

Алматыда тәжірибе алмасу, 
маңызды мәселелерді талқылау 
және серіктестік қатынастарды 
орнату үшін бірегей алаңға ай-
налған EurasiaDOC-та деректі 
фильмдер форумы �тіп жатыр. 
Францияның Қазақстан Рес-
публикасындағы бас консулы 
Фабрис Невенің қатысуымен 
форумның ресми ашылу рәсімі 
кеше сағат 09:00-де Almaty Crea-
tive креативті индустрияларды 
дамыту орталығында �тті. Онда 
аталған мемлекеттердің про-
дюсер лік орталықтары, теле-
визиялық және кино компания-
лары таныстырылды. 

Almaty Creative креативті 
индустрияларды дамыту орта-
лығы бас директорының орын-

басары Бақыт Елубаева Eurasia-
DOC дерек ті к ино фору мы 
Мәдени іс-шаралар күнтізбесін-
дегі оқиға ғана емес, сонымен 
қатар креативті ақыл-ойларды 
біріктіру, серіктестік байланыс-
тарды қалыптастыру және Ор-
та лық Азия елдерінде деректі 
кинематографияны дамытуды 
қолдау үшін маңызды алаң еке-
нін атап �тті. Сондай-ақ Арме-
ния, Қырғызстан, Қазақ стан, 
8збекстан және Тәжік станнан 
12 деректі жоба ұсы ныл ды. 

«Мақсат – деректі фильм-
дерді бірлесіп шығару мүмкін-
дік терін ашу үшін әртүрлі елдің 
мамандарын біріктіру», – деді 
DocMonde бағдарламасының 
менеджері Бианка Фонте.

Орталы� Азия мен Еуропа елдері деректі фильм т#-
сіру бойынша әріптестікті жандандырма�. Шара 2-7 
мау сым аралы/ында 1теді.

Алматы қаласында 9 елден 
– )зербайжан, Армения, Бе-
ларусь, Қазақстан, Қырғызстан, 
Молдова, Ресей, Тәжікстан 
және 8збекстаннан 35 жасқа 
дейінгі 200-ден астам режиссер, 
драматург және �зге де театр 
май тал мандары жиналды. Фо-
рум ТМД елдерінің шығарма-
шыл жастарының мәдениет пен 
�нер саласындағы ынтымақтас-
тығын арттыру мақсатында 
ұйым дастырылып отыр.

– V Жастар театр форумы 
барысында 9 елден 9 спектакль 
қойылады. )ділқазылар алқасы 
олардың арасынан жеңімпаз-
дар ды анықтап, оларға қаржы-
лай сыйақы мен алтын, күміс 
және қола қолшатыр сыйлайды. 
Фо румның үздік қойылымы 
2025 жылы Мәскеуде �тетін 
А.Че хов атындағы XVII халық-
ара лық театр фестиваліне қаты-
суға мүмкіндік алады. Форум 
2012 жылы Кишиневте, 2015 
жылы Минскте, 2018 жылы Ере-
ванда, 2021 жылы Ереванда 

�т  кен болатын. Енді 2024 жылы 
Ал маты қаласында театр май-
тал ман дары жиналғанына қуа-
ныш тымыз, – деді ТМД елдері-
нің бесінші Жастар театр фо-
румы ның ұйымдастыру коми-
тетінің т�рағасы Фархад Мол-
дағали.

Фору м барысын да спек-
такльдерден б�лек суретшілер 
каталогтары мен жас драма-
тургтердің пьесалар жинақтары, 
шеберлік сыныптары, семинар-
лар, танымал театр қайрат кер-
лерінің дәрістері к�пшілік наза-
ры на  ұсы нылмақ. Жапониядан 
келген режиссер Мотои Миура 
фо рум ба рысында жастардан 
жаңа идея мен әдіс-тәсілдерді үй-
ре ну ді үмітетіп отырғанын ай т ты.

Айта кетейік, ТМД елдерінің 
бесінші жастар театр форумы-
ның шымы л дығын Фарха д 
Мол   да  ғалидің «Mamluk. Сұлтан 
Бейбарыс» спектаклі ашты. Бұл 
шара 9 маусымға дейін жал ғаса-
ды.

ДӘСТҮРЛІ ТЕАТР 
МЕРЕКЕСІ

Алматы �аласында 9 мемлекетті3 �атысуымен V Жас-
тар театр форумы 1теді. Осы/ан орай, Алматы театрын-
да ТМД елдеріні3 бесінші Жастар театр фору мы ны3 
ашылуына ар нал/ан баспас1з конференциясы >йым-
дастырылды.

IQanat – Қазақстанның барлық �ңірін  дегі ауыл оқушыларын қолдауға 
бағытталған әлеуметтік-білім беру жо басы. IQanat Білім беру қорының ака демиялық 
директоры Зухра Шегенова осы жоба туралы түсірілген сериалдар ауыл балаларына 

құлаққағыс бола ала ты нын да жасырмады. 
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